
цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.48225 

-0.45% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.31950

     +0.45% 
 Българска народна банка

Sofix: 369.31

    -0.24%  
 Българска фондова борса

BG40: 115.19

-0.30% 
Българска фондова борса
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Русия обвини 
Запада, че 
се меси в 
правосъдието 
на страната

Борсата губи 
900 млн. лв. от 
капитализацията си 
заради оттеглянето 
на СИБАНК

Да проДаваш 
на инат

Търговците на 
автомобили успяха да 
увеличат продажбите си 
през 2010 г. Надпреварата 
за малкото останали 
купувачи обаче доведе до 
все по-големи отстъпки. 
Така в края на годината 
компаниите може да се 
окажат на загуба
▶ 10-11

MBMD измери бърз  
спад в доверието  
към правителството
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Печеливш
димитър николов

Губещ
емил дичев 

За трети пореден път община Бургас ще приключи годината 
с изплатени задължения към всички свои контрагенти. Това е 
резултат от строгата финансова дисциплина и предприетите 
антикризисни мерки, обясняват от общината, в която кмет 
е Димитър Николов. От общинската администрация все още 
подготвят бюджета за следващата година.  През 2010 г. Бургас 
беше отличен и като най-добрия град за живеене в България. 

Варненският апелативен съд остави в ареста кмета 
на Белослав Емил Дичев, като потвърди мярката 
му за неотклонение „задържане под стража”. Според 
съда няма опасност той да се укрие, но има опасност 
да попречи на разследването и да извърши друго 
престъпление. Дичев беше задържан преди няколко дни 
при получаване на подкуп.

Мнения

По темата „2010 не 
беше годината на съдеб-
ната реформа”

Може ли да се очакват 
„идеи” от мутри, мили-
ционери, трафиканти и 
ДС кадри, от чалгаджии и 
кариеристи, от каквито се 
състои ГЕРБ? 

ГерБавия

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 2010 не беше годи-
ната на съдебната 
реформа. Промени-
те в системата все 

още са само на хартия, 
а големите идеи на ГЕРБ 
като тaзи за страхови-
тия специализиран съд 
малко по малко се обезли-
чиха.

2 Законът „Кушлев”, 
или в какво се 
превръщат меч-
тите. Проекто-

законът за отнемане на 
незаконно придобито 
имущество за щастие на 
мнозина заседна в правна-
та дирекция на Минис-
терския съвет. 

3 Акции на „Булгар-
табак холдинг” са 
заложени в КТБ. 
Банката вече 

притежава над 5% от 
компанията, която е пред 
приватизация.

МBМD: Рейтингът на  
кабинета рязко спада
Избирателите искат 
Кристалина Георгиева 
да стане президент 

Рейтингът на правителство-
то на Бойко Борисов рязко 
спада. Това сочат данните 
от проучване за обществе-
ното мнение на института 
за социални изследвания и 
маркетинг MBMD. 

Доверието в правителство-
то е 31%, показват резул-
татите. За сравнение през 
декември 2009 г. то е било 
49%. За сметка на това не-
доверието в управляващите 
главоломно расте. В момен-
та 65% от гражданите не 
вярват, че правителството 
ще стабилизира държавата 
икономически, докато през 
2009 г. скептиците са били 
едва 42%.

Персоналният висок рей-
тинг на премиера Бойко Бо-
рисов също остава в минало-
то. Вече над 50% от гражда-
ните оттеглят симпатиите си 

към него. Тези, които все още 
му се доверяват, са едва 44%, 
докато през декември 2009 г. 
поддръжниците му са били 
63%, показват още данни-
те. “Хората са обезверени. 
Те разбраха, че очакваната 
промяна няма да се състои”, 
коментира резултатите ди-
ректорът на MBMD Мира 
Радева.

Министри  
под прицел
Гражданите масово оттеглят 
доверието си от всички ми-
нистри на кабинета Борисов 
без изключение, показват 
данните от социологическото 
проучване. Най-рязко пада 
рейтингът на финансовия 
министър Симеон Дянков. 
В момента той се ползва с 
доверието само на 20% от хо-
рата и с недоверието на 73% 
от тях. Втори в класацията 
е министърът на вътрешни-
те работи Цветан Цветанов. 
51% от гражданите вече не 
му гласуват доверие, а тези, 

които все още му симпати-
зират, са 43%. 

“Правителството на Бойко 
Борисов все още се държи за-
ради бездействието на опози-
цията”, обясни Мира Радева. 
Според нея те не си вършат 
работата, защото им е по-из-
годно да си изкарат мандата в 
Народното събрание, вместо 
да отидат на извънредни из-
бори. “Най-голямата грешка 
на опозицията е, че все още 
не е излъчила кандидати за 
президент”, допълни Радева. 
Затова според нея канди-
датът на ГЕРБ ще спечели 
“служебно”, независимо кой 
е той. 29% от анкетираните 
казват, че биха гласували за 
президент от редиците на 
управляващата партия.

кристалина  
президент
30% от хората биха гласува-
ли за Кристалина Георгие-
ва, ако тя се кандидатира за 
президент, сочат данните от 
изследването на MBMD. 28% 

от тях посочват като свой 
фаворит за мястото Бойко 
Борисов, а 16% - Цветан Цве-
танов. Според Радева обаче 
нито един от тримата няма 
да бъде посочен за кандидат 
на партията. Георгиева няма 
право да участва в предиз-
борната надпревара, защото 
не отговаря на изискването 
за уседналост. Борисов едва 
ли би напуснал премиерския 
пост, а Цветанов няма никак-
ви шансове след последните 
си гафове, допълни директо-
рът на MBMD.

наравно със  
Станишев
Според резултатите от про-
учването недоверието в пра-
вителството сега се равнява 
на това на кабинета Стани-
шев на същия етап (година и 
половина) от управлението 
на тройната коалиция през 
2006 г.  Оказва се, че в очите 
на гражданите кабинетът на 
Бойко Борисов не е постиг-
нал повече от този на лидера 

на БСП. По отношение на 
доверието постиженията на 
правителството на Борисов 
се доближават до тези на 
кабинета на Симеон Сакско-
бургготски. 30% от хората 
одобряваха политиката на ца-
ря през 2002 г., а тези, които 
са съгласни с тази, водена от 
Борисов, сега са 31%.

Персонално рейтингът на 
Бойко Борисов си остава най-
висок сред тези на останали-
те министър-председатели 
- 44%. Той се доближава най-
много до нивото на Иван 
Костов от 1998 г. Тогава вож-
дът се радваше на доверието 
на 40% от гражданите. “Тези 
резултати показват, че Бойко 
Борисов се снижава в очите 
на хората. Фактът, че се до-
ближава по популярност до 
Иван Костов, не му прави 
чест. Напротив, Костов не 
беше сред най-обичаните от 
обществото личности в ка-
бинета си”, коментира Мира 
Радева.

елена Петкова

Преди средата на мандата

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.48891 

-0.55%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.31360

     +0.55%
Българска народна банка

Sofix: 370.21 

    -0.19% 
Българска фондова борса

BG40: 115.54

+0.37%
Българска фондова борса
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Сръбски министър се 
обяви против участието 
на Белград в АЕЦ 
“Белене”

Михаил Ходорковски беше 
осъден за кражба на 
200 млн. т петрол

Повече 
чужденци 
пътуват в 
България, 
по-малко 
българи - 
зад граница

Новини ▶ 4

Новини ▶ 5

Обзор ▶ 10-11

е понижението 
в цената 
на газа от 
Нова година

2010 не беше 
годината на 
съдебната 
реформа 

5.17%

Михаил Ходорковски беше 
осъден за кражба на 
200 млн. т петрол

КТБ се насТани в 
“БулгарТаБаК”

В края на годината Корпоративна търговска банка 
на Цветан Василев се оказа официално собственик 
на 8.11% от “Булгартабак”. Така банката се 
превръща в незаобиколим фактор след очакваната 
приватизация на държавните 80% от тютюневия 
холдинг ▶ 6
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Празник
Вестник “Пари” 

пожелава на своите 
читатели весело 
посрещане на Новата 
година! Следващият брой 
ще излезе на 3.01.2011 г.

▶

Прави-
телството 
на Бойко 

Борисов все  
още се държи 
заради 
бездействието  
на опозицията.  
 
Най-голямата 
грешка на 
опозицията 
е, че все още 
не е излъчила 
кандидати за 
президент

Мира радева, 
МBМDСНиМКА ЕМилия КОСТАДиНОВА
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Лед

И БНТ се уреди с “извънредни” пари от бюджета
Подаръци

Само за последния 
месец кабинетът 
раздаде над 
100 млн. лв.

В края на годината пра-
вителството, подобно на 
предшестващите го, раз-
върза кесията и започна 
да отпуска пари въпреки 
бюджетния дефицит. БНТ 
получи допълнителна суб-
сидия от 10 098 227 лв. за 

 Ледоразбивач прокарва път по частично замръзналата река Шпрее в 
германската столица Берлин. Студеното време може да намали растежа на 
германската икономика през четвъртото тримесечие, прогнозира Фолкер 
Трайер, главен икономист на асоциацията на германските търговско-
промишлени палати (DIHK)  Снимка reuters

▶

цитат

Влизането ни в Шенген зависи 
от политическото решение. 

Технически страната ни ще бъде 
готова през март 2011 г.

Число на деня

60 000
домакинства в София не си плащат сметките за парно. 

От тях 162 дължат на „Топлофикация-София” по над 10 000 
лв., съобщи изпълнителният директор Стоян Цветанов

▶

 цветан цветанов, вицепремиер

18
▶ млн. лв. щяха да 
станат задълженията 
на телевизията към 
БТк

2010 г. Средствата са за 
погасяване на дългове към 
БТК АД за разпростра-
нение на телевизионната 
програма, съобщи прес-
центърът на МС. 

как задлъжня БнТ
Още през април стана из-
вестно, че държавната те-
левизия трябва да плаща 
15 млн. лв. годишно на 
БТК за разпространение 
на шестте си програми. В 

специално писмо тогаваш-
ният генерален директор 
на БНТ Уляна Пръмова 
обясни, че БНТ е натрупа-
ла дългове заради орязана-
та субсидия за тази годи-
на, и предложи варианти 
за погасяване на задълже-
нията. Тази година дър-
жавната субсидия за “Сан 
Стефано” 29 е 60.088 млн. 
лв. Отпуснатите пари за 
2010 г. обаче са с почти 22 
млн. лв. по-малко в срав-

нение с 2009 г. В анализ 
на състоянието на БНТ, 
публикуван и в интернет, е 
записано, че в края на тази 
година задълженията на 
телевизията към БТК ще 
стигнат 18 млн. лв. Така 
допълнителните 10 млн. 
лв. от държавата се оказват 
спасителни за БНТ. Парите 
са от преструктуриране и 
икономии на разходите по 
централния бюджет, беше 
обяснено след последното 
правителствено заседание 
за тази година. 

как харченето 
може да пести
Правителството одобри 
и 10 млн. лв. допълни-
телни бюджетни кредити 
от бюджета на правител-
ството за 2010 г. Те са за 

предсрочни плащания по 
договори за доставка на 
софтуер и за погасяване на 
задължения от предишни 
години на второстепенни 
разпоредители. Сумата е 
осигурена за сметка на 
преструктуриране или 
икономия на разходите 
по централния бюджет за 
тази година. 

От 2002 г. досега в дър-
жавната администрация са 
сключвани няколко догово-
ра за лицензиране използ-
ването на софтуерни про-
дукти на “Майкрософт”. 
Целта е била администра-
цията да може безсрочно 
да ползва продуктите. По 
действащите договори за 
доставка през 2011 г. са 
заложени плащания, част 
от които може да бъдат на-

правени предсрочно в тази 
бюджетна година, като се 
ползват предвидените в 
договорите клаузи за от-
стъпка. 

Широки пръсти
През декември правител-
ството отпусна бюджетни 
кредити от 85.8 млн. лв. са-
мо с две свои постановле-
ния - за държавния резерв, 
НОИ, ДАНС, Софийския 
университет. 

Други 4 млн. лв. бяха 
отпуснати допълнител-
но на Министерството на 
земеделието и храните и  
300 000 лв. - за училищата 
по изкуствата. Така само за 
месец кабинетът “Борисов” 
отпусна ударно над 100 
млн. лв. 

красимира Янева

10
▶ млн. лв. допълнител-
ни бюджетни кредити 
отпусна мС за плаща-
ния по договори

100
▶ млн. лв. от икономии 
преразпредели 
кабинетът “Борисов” 
през декември
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Защита
Гарантираната 
сума по 
депозитите се 
вдига на  
196 хил. лв.  

Гарантираната 
сума по влоговете се 
увеличава от 100 хил. 

▶

на 196 хил. лв., съоб-
щиха от Фонда за 
гарантиране на вло-
говете. 

Промяната ще влезе 
в сила от 31 декември.

с увеличението се 
гарантира пълното 
изплащане на сумите 
по депозитите до 196 
хил. лв. на едно лице в 
една банка. 

▶

▶

няма ограничение за 
брой и сума на влого-
вете. 

Увеличението на 
гарантираната сума 
е в резултат на евро-
пейска директива от 
март 2009 г., според 
която държавите 
трябва да осигурят 
защита на депозити-
те до 100 хил. EUR. 

▶

▶

Лихвите по кредити и депо-
зити продължават да нама-
ляват и през ноември. Спад 
има по лихвите по всички 
видове заеми с изключение 
на корпоративните кредити 
в евро, показват данните на 
Българската народна банка 
(БНБ). Според банкерите 
вече има трайна тенденция 
за спад на лихвите и по 
кредити, и по депозити, 
която ще продължи и през 
следващата година. 

По-по-най
БНБ отчита най-голям спад 
в цената на  кредитите за 
домакинства. Лихвите по 
потребителските кредити в 
левове намаляват най-много 
през ноември в сравнение 

Банкерите прогнозираха тенденцията за спад да продължи и през 
следващата година

със същия месец на минала-
та година. Поевтиняването 
при тях е с 1.20 процент-
ни пункта до 12.40%. При 
най-търсените - жилищните 
кредити в евро, понижени-
ето на лихвите е от 0.78 до 
7.88%. Лихвите по лево-
вите жилищни заеми пък 
са 8.82%, което е с 0.54% 
по-малко в сравнение с но-
ември на 2010 г. 

Средната лихва по ле-
вовите бизнес кредити за 
ноември е 9.16%, а по евро-
вите - 8.56%. Спрямо същия 
период на миналата година 
левовите корпоративни за-
еми поевтиняват с 0.64 про-
центни пункта, а евровите 
поскъпват с 0.73 пункта. 
Банкерите обясняват това 

повишаване на лихвите с 
действията на определени 
банки, които леко са пови-
шили цената на кредитите. 
По думите им общата тен-
денция е за спад.  

От централната банка от-
читат спад и при лихвите 
по всички видове депозити. 
Лихвите по левовите бан-
кови спестявания на дома-
кинствата през ноември са 
с 1.81 процентни пункта 
по-ниски на годишна база 
и през ноември достигат 
5.93%. Намалението на 
лихвите по евровите вло-
гове на домакинствата е от 
1.25 до 5.08%. 

Пътят е надолу
“Ще има лек спад от 0.5 до 

Фирмите от 
строителството и 
търговията на дребно 
имат най-много 
трудности

Бизнес климатът през де-
кември остава без промяна, 
отчитат от Националния ста-
тистически институт (НСИ). 
През последния месец от 
годината има леко подобре-
ние при промишлеността и 
услугите. В същото време 
НСИ отчита влошаване при 
строителството и търговията 
на дребно. 

отново  
промишленост  
и услуги
Показателят за бизнес кли-
мата в промишлеността на-
раства с 0.9 пункта. От НСИ 
обясняват, че това се дъл-
жи на  по-оптимистичните 
оценки на мениджърите за 
настоящото и очакваното 
бизнес състояние на пред-
приятията. Бизнес климатът 
при услугите се подобря-
ва с 2.2 пункта. Макар че 
търсенето на услуги през 
този месец е било по-ниско 

спрямо предходните някол-
ко месеца, мениджърите 
от бранша са оптимисти 
за следващите три месеца. 
Влошаването при строи-
телството е с 3.8 пункта. 
Строителните предприема-
чи коментират, че настояща-
та строителна активност е 
намалена, а прогнозите им 
са следващите три месеца 
дейността да се задържи 
на същото равнище. Пока-
зателят за бизнес климата 
при търговията на дребно 
намалява с 1.1 пункта. 

Несигурната  
обстановка
Мениджърите и от четирите 
бранша посочват, че най-
голяма трудност пред тях е 
несигурната икономическа 
обстановка. Конкуренцията 
в бранша води до най-много 
трудности в сектор услуги. 
Финансовите проблеми пък 
затрудняват най-вече фирми-
те от търговията на дребно 
и строителството, а недос-
татъчното търсене създава 
най-много неприятности на 
компаниите от промишле-
ния сектор. 

Радослава Димитрова

Бизнес климатът в 
промишлеността и  
услугите се подобряваЗА БИЗНЕС 

МОЖЕ ДА СЕ ПИШЕ 
ИНТЕРЕСНО
Абонирайте се 
за обновения 
вестник Пари 
с ��% отстъпка 
от коричната 
цена.

ЗА ЗАЯВКИ: WEB. HTTP://PARI.BG/STATIC/ABONAMENTNA_FORMA . MAIL. SALES@PARI.BG . TEL.+��� ��� �� ��

Лихвите по кредити 
и депозити 
намаляват  
и през ноември

максимум 1% на лихвите 
както за кредити, така и 
за депозити”, коментира 
Емил Вучков, директор 
“Продуктова и пазарна 
политика” в МКБ Юнион-
банк. По думите му риско-
вете пред икономиката все 

още не са намелели дотол-
кова, че да има осезаемо 
понижение на лихвените 
нива. 

Виолина Маринова, пред-
седател на Асоциацията на 
банките в България и гла-
вен изпълнителен директор 

на Банка ДСК, коментира, 
че процесът на спад при 
лихвите ще продължи плав-
но, но банките трябва да 
са много внимателни по 
отношение на икономиче-
ската среда. 

Радослава Димитрова
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И стряскащите прогнози станаха част 
от споровете в здравеопазването
Кардиолозите смет-
наха, че около 3000 
души могат да умрат 
от инфаркт заради 
ограничения достъп 
до съвременен метод 
на лечение

Около 3000 души са застра-
шени да умрат от инфаркт 
през следващата година, за-
щото достъпът им до съ-
временно лечение ще бъде 
ограничен, предупредиха 
кардиолозите. 

Стряскащата статис-
тика, която изнесоха спе-
циалистите, се базира на 
намалените цени и обеми 
по клиничните пътеки на 
инвазивната кардиология. 
Средно с около 33% са зани-
жени стойностите им, казва 
националният консултант 
по инвазивна кардиология 
доц. Божидар Финков. Ако 
през 2010 г. цените на тези 
пътеки средно се доближа-
ваха до 5000 лв., то през 
2011 г. те ще паднат на 4000 
лв. Според изчисленията на 
доц. Финков по този начин 
здравната каса и Министер-
ството на здравеопазването 
ще спестят около 25 млн. лв. 

от терапевтичните пътеки 
по инвазивна кардиология 
през следващата година.

Надуване на балон
Всъщност цифрите, които 
дават кардиолозите, са леко 
преувеличени. От години се 
говори, че клиничните пъ-
теки за сърдечно-съдовите 
заболявания са надценени. 
В началото на годината про-
верка на Изпълнителната 
агенция „Медицински одит” 
показа, че редица лаборато-
рии са извършвали ненужни 
изследвания и интервенции 
по скъпи клинични пътеки 
на пациенти със сърдечно-
съдови заболявания. Одитът 
сочи, че много от плановите 
операции в областта на кар-
диологията са били отчитани 
като спешни отново с цел 

сряда 29 декември 2010  pari.bg

пациентът да премине през 
по-скъпата пътека. Често бо-
лните са били подлагани на 
скъпи интервенции, без да 
бъдат извършени предвари-
телни изследвания, които да 
покажат дали те наистина се 
нуждаели от тези терапии. 
Досега обаче няма наказана 
лаборатория заради подобни 
нарушения.

в името на парите
Преди няколко седмици 
акция на МВР и ДАНС  
разкри схема, при която 

лекари от Ловеч са полу-
чавали пари, за да предпис-
ват скъпи кардиологични 
манипулации. Автобуси с 
пациенти са били карани 
в определени клиники за 
извършване на „животос-
пасяващи интервенции”. 
Тази информация обаче не 
е потвърдена официално от 
полицията.

Всичко това накара фи-
нансовото министерство да 
намали цените на клинич-
ните пътеки по инвазивна 
кардиология, а също така и 

да ограничи броя на паци-
ентите, които могат да пре-
минават по тях през 2011 г. 
За следващата година е оси-
гурено лечение с първична 
ангиопластика (поставяне 
на катетър) за 2770 паци-
енти вместо за 5000, както 
беше тази година. Това спо-
ред доц. Юлия Джоргова, 
председател на Българско-
то дружество по инвазивна 
кардиология, ще доведе до 
социална катастрофа.

Не на същото мнение е 
здравният министър д-р Сте-

фан Константинов. „Карди-
олозите са заинтересована 
страна и има съмнение дали 
сметките, които са предста-
вили, са точни. Такива скъпи 
процедури се правят често и 
на здрави пациенти, без те 
да имат нужда от тях”, каза 
той пред bTV. Въпреки това 
д-р Константинов призна, 
че са допуснати грешки при 
остойностяването на някои 
клинични пътеки, и даде 
обещание, че това ще бъде 
коригирано.

Елена Петкова

33
 процента ще е средно-

то понижение на цените 
на клиничните пътеки по 
инвазивна кардиология 
през 2011 г.

▶

Скъпи 
процедури се 

правят често и на 
здрави пациенти, 
без те да имат 
нужда от тях
Д-р Стефан 
Константинов, 
министър на здравеопазването

През 2011 г. е осигурено 
лечение с първична 
ангиопластика само 
за 2770 пациенти. Тази 
година те бяха около 
5000

снимка боби тошев

▶
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В 15 репо сделки се 
размениха книжа за 
1.76 млн. лв. 

Точно 20% от “Интерка-
питал Пропърти Дивело-
пмънт” АДСИЦ бяха из-
търгувани на Българската 
фондова борса. В общо 15 
сделки на извънрегулира-
ния пазар се размениха 1.2 
млн. акции за 1.76 млн. лв. 
Покупко-продажбите най-
вероятно са репо сделки. 
Позицията е една от актив-
ните в този вид търговия и 
регулярно става приключ-
ване и ново отваряне на 
репа. 

По време на редовната 
сесия на борсата бяха из-
търгувани други 2340 ак-
ции нa фонда за имоти. 
“Интеркапитал Пропърти 
Дивелопмънт” АДСИЦ 
стана първата българска 
компания, която започна да 
се търгува на Варшавската 
фондова борса. В края на 

20% от “Интеркапитал” АДСИЦ 
смениха собственика си на борсата

Решението на вече ед-
ноличния собственик на 
СИБАНК - белгийската 
финансова група KBC, да 
отпише банката от пуб-
личните компании ще до-
несе загуба от 877 млн. 
лв. в капитализацията 
на Българската фондова 
борса. Банката все още 
е листвана на капитало-
вия пазар, но е въпрос на 
дни книжата й да бъдат 
свалени и милионите да 
се изпарят от оценката 
на борсата. Пазарната 
капитализация не е най-
важният инструмент за 
оценката на една борса, 
но е показателна доколко 
е развит пазарът и колко 
големи компании има на 
него. 

Замръзнали гиганти
След отпадането на СИБАНК 
пълновластен лидер на БФБ 
по капитализация ще бъде 
Българската телекомуника-
ционна компания. С оценка 
от 924 млн. лв. бившият на-
ционален телеком ще остави 
далеч след себе си останалите 
играчи. Присъствието на 
БТК на борсата обаче ще 
бъде по-скоро фигуратив-
но, както беше и участието 
на СИБАНК. Причината 
е много проста - сделките 
на борсата са освободени 
от данъчна тежест и при-
добиването на акции или 
цели компании е много по-
удобно през БФБ. Тъй като 
се очаква в БТК скоро да 

БФБ губи 900 млн. лв. от оценката 
си заради оттеглянето на СИБАНК
В петицата по капитализация има само една компания с редовно 
търгувани акции и това е раздираната от противоречия “Петрол”

 Сделката за последните акции на Цветелина Бориславова в СиБАНК, освен 
че доведе до свалянето на книжата й от борсата, беше причина и за промени в 
надзорния съвет на финансовата институция  снимка марина ангелова

▶

 ваканционното селище “Марина кейп” е един от основните проекти, които 
“интеркапитал Пропърти Дивелопмънт” АДСиЦ развива 
▶

Източник: БФБ

▶ Топ 10 на компаниите по пазарна 
капитализация на БФБ  
Позиция	 Компания	 Капитализация	в	млн.	лв.

1 Българска телекомуникационна компания АД 924

2 ТБ СИБАнк АД-София 877

3 Петрол АД-София 802

4 Арко Тауърс АДСИЦ-София 682

5 ЗАД ДЗИ-София 645

6 Софарма АД-София 517

7 ТБ корпоративна търговска банка АД-София 386

8 Химимпорт АД-София 360

9 Монбат АД-София 246

10 ТБ Първа инвестиционна банка АД-София 242

има нова промяна в соб-
ствеността, най-удобният 
вариант е това да стане 
през борсата. Точно по та-
зи формула СИБАНК стоя 
цели 3 година листвана 
след първата сделка меж-
ду Цветелина Бориславова 
и KBC през 2007 г., без 
да има редовни сделки с 

акциите й.  

По скандалите ще ги 
познаете
Третата компания в листата 
на най-големите дружества 
на БФБ е раздираната от 
противоречия и скандали 
между основните собстве-
ници “Петрол”. Дружество-

то, оспорвано между Митко 
Събев и Денис Ершов, е с 
оценка от 802 млн. лв. По 
една или друга причина 
това е и единствената по-
активно търгувана акция 
на борсата от водещите 
дружества. Петицата по 
капитализация завършват 
фамозното АДСИЦ “Арко 

август дружеството напра-
ви увеличение на капитала 
си и успешно листва свои 
акции на полския капи-
талов пазар. Компанията 
стана една от серията дру-
жества, изпитали проблеми 
с погасяване на облигации-
те си през тази година. Все 
пак дружеството получи 

тригодишна отсрочка от 
кредиторите си за погася-
ването на задълженията по 
облигационната емисия за 5 
млн. EUR. Облигационери-
те обаче наложиха по-теж-
ки условия по емисията. 
Лихвата беше увеличена с 
0.5 процентни пункта, още 
обезпечение и временно 

драстично намаление по 
плащанията към обслужва-
щото фонда дружество.  

“Интеркапитал Пропър-
ти Дивелопмънт” АДСИЦ 
развива ваканционното се-
лище “Марина кейп” бли-
зо до Ахелой и изгражда 
комплекс в зимния курорт 
Боровец. 

снимка емилия костадинова

Тауърс”, собственик на кух 
проект за строителство на 
небостъргачи в София, с 
оценка от 682 млн. лв. и 
животозастрахователната 
компания от групата на 
ДЗИ, която има капита-
лизация от 645 млн. лв. 
С двете дружества през 
2010 г. има сключена общо 
една сделка за 1 акция - на 
ДЗИ. 

Едва след тази петица от 
компании идва една истин-
ски ликвидна акция - “Со-
фарма”, с капитализация 
от 517 млн. лв. Книжата на 
фармацевтичното друже-
ство се търгуват редовно и 
участват в изчисляването и 
на трите водещи индекса 
на БФБ.  

Къде са големите
При обща оценка 11.215 
млрд. лв. на цялата борса 
първите 10 дружества съ-
бират капитализация 5.7 
млрд. лв., което е над по-
ловината. Именно слабата 
търговия с лидерите обаче 
им помага да запазят цената 
си. На борсата продължават 
да липсват големи, ликвид-
ни компании, които освен 
капитализация да създават 
и оборот. Затова всички 
погледи са насочени към 
големите държавни компа-
нии, които според обеща-
нията на правителството 
трябва да се листват. Това 
обаче така и не се случва. 
Засега...

Мирослав иванов
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Русия обвини Запада, че се меси 
в правосъдието на страната
САЩ и Германия 
официално изказаха 
притеснения за съдеб-
ното решение срещу 
Ходорковски

Русия обвини Запада, че 
оказва натиск по делото 
срещу бившия петролен 
магнат Михаил Ходорков-
ски. Реакцията на външно-
то министерство в Москва 
дойде, след като САЩ и 
Германия изразиха безпо-
койството си от втората 
осъдителна присъда, която 
беше обявена в понедел-
ник. 

„Опитите да се окаже 
натиск върху съда са не-
приемливи”, се казва в 
изявление, публикувано на 
сайта на външното минис-
терство. „Очакваме всеки 
да си гледа работата както 
в страната си, така и на 
международната арена”, 
пише в текста. 

Зад решетките
В понеделник московски 
съд обяви Ходорковски и 
бившия му бизнес парт-
ньор Платон Лебедев за 
виновни за кражба на пе-
трол от несъществуващата 
вече компания „Юкос”, 
както и за пране на пари. 
Присъдата по делото ще 
бъде обявена до дни, като 
Лебедев може да получи до 
14 години затвор. От нака-
занието ще бъдат приспад-
нати шестте години, които 
шефът на „Юкос” в момен-
та излежава за укриване 
на данъци, което може да 
го остави зад решетките 
до 2017 г.

Злоупотреба  
с правосъдие
Няколко часа след обявя-
ването на решението на 
съда Вашингтон и Берлин 
излязоха с официални пози-
ции по случая. Говорителят 
Робърт Гибс заяви, че Бели-
ят дом е загрижен за „зло-
употребата със съдебната 
система за нечестни цели”. 
„Очевидното избирателно 
прилагане на закона към 
тези лица подкопава ре-
путацията на Русия като 
страна, решена да засили 
правосъдието”, се казва в 
изявлението. По-рано дър-
жавният секретар Хилари 
Клинтън пък подчерта, че 
присъдата ще окаже „нега-
тивно влияние върху репу-
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Североизточните летища в САЩ възобновяват работа
Проблемна остава 
обстановката на 
московските аерогари

Летищата в североизточната 
част на САЩ започнаха да 
възобновяват работата си, 
след като силна снежна буря 
предизвика отмяната на над 
7000 полета в натоварения 
следпразничен период. В съ-
щото време обстановката на 
московските летища остава 

затруднена след излелите се в 
неделя ледени дъждове.

Нормализиране
Възстановява се нормалният 
график на аерогарите в Ню 
Йорк, Бостън и Филадел-
фия. Летищните власти обаче 
предупреждават, че изчист-
ването на всички закъснели 
полети вероятно ще отнеме 
дни. Според анализатори за-
губите за авиопревозвачите 
от бурята може да надхвърлят 

100 млн. USD. Лошото време 
засегна и железопътния, и 
автомобилния транспорт по 
източното крайбрежие. Ме-
теоролозите очакват по-топло 
време до края на седмицата, 
но все пак остават затрудне-
нията със силните ветрове и 
натрупания сняг.

Рай за спекуланти
Обстановката на московските 
летища Домодедово и Шере-
метиево обаче остава затруд-

нена. За последния ден бяха 
отменени над 200 полета, ко-
ето блокира хиляди пътници 
на двете аерогари. Има про-
блеми със снабдяването с вода 
и храна за чакащите, като спо-
ред закъсали туристи цената 
на сандвич и бутилка вода на 
летището е достигнала 500 
рубли (12.5 EUR). Решилите 
да се върнат по домовете си 
са изправени пред солените 
цени на такситата, започващи 
от 250 EUR.   

тацията на Русия”.
Германският външен ми-

нистър Гуидо Вестерве-
ле сподели, че е „много 
притеснен” от решението. 
„Начинът, по който протече 
делото, е изключително по-
дозрителен и е стъпка назад 
по пътя към модернизира-
нето на страната”, заяви 
министърът в официално 
изявление. По думите му 
в интерес на Москва е да 
приеме тези притеснения 
сериозно и да защити пра-
восъдието, демокрацията и 
човешките права.

тест за надмощие
Самото решение на магист-
ратите се приема за тест за 
надмощие между премиера 
Владимир Путин и прези-
дента Дмитрий Медведев. 
Държавният глава се беше 
ангажирал да проведе не-
обходимите реформи, за да 
гарантира върховенството 
на закона в Русия и незави-
симостта на съдилищата. В 
годишното си обръщение 
към нацията в средата на 
декември обаче премие-
рът заяви, че „мястото на 
крадците е в затвора”, и 
оприличи Ходорковски на 
американския измамник 
Бърнард Мадоф. Затова 
наблюдатели коментират 
решението на съда като 
победа за Путин, който се 
очаква отново да предяви 
претенции за президент-
ския пост на изборите през 
2012 г.   

Снимки reuters

2017
 е годината, през която 

михаил Ходорковски 
може да излезе от затво-
ра, ако му бъде определе-
на очакваната 14-годиш-
на присъда

▶

Летищата в сАЩ започнаха да възстановяват  
полетите, които бяха прекъснати заради снега
▶

Избирател-
ното 

прилагане на 
закона подкопава 
репутацията на 
Русия като страна, 
решена да засили 
правосъдието

Изявление на Белия дом

Бившият президент 
на бившия петролен 
гигант „Юкос” Михаил 
Ходорковски очаква да 
получи още шест години 
към сегашната си 
осемгодишна присъда

▶

Очакваме 
всеки да си 

гледа работата 
както в страната 
си, така и на 
международната 
арена

Изявление на руското 
външно министерство



Компанията постигна 
извънсъдебно 
споразумение с 
властите в САЩ

Технологичният гигант 
Alcatel-Lucent ще изпла-
ти 137 млн. USD на вла-
стите на САЩ, след като 
двете страни постигнаха 
извънсъдебно споразуме-
ние. Производителят на 
телекомуникационно обо-
рудване беше обвинен, че 
е платил 8 млн. USD под 
масата в Коста Рика, Хон-
дурас, Малайзия и Тайван, 
за да получи държавни по-
ръчки. Подкупите са били 
дадени, преди френската 
Alcatel да купи щатската 
Lucent Technologies през 
2006 г.

Псевдоконсултанти
Комисията по ценни кни-
жа и фондови борси на 
САЩ (SEC) обяви, че 
слабият корпоративен 
контрол е позволил да се 
стигне до корупционните 
практики. Подразделени-
ята на Alcatel са използ-

вали подставени консул-
танти за „превеждането” 
на парите към държавни 
служители в Латинска 
Америка и Азия. Изпла-
тените между 2001 и 2006 
г. средства или не са били 
документирани, или са би-
ли неправилно записани 
като консултантски такси. 
Въпреки многобройните 
индикации за незаконни 
практики управителите на 
фирмата не са реагирали. 
От Alcatel са признали, 
че 48.1 млн. USD от пе-
чалбата им се дължат на 
тези нерегламентирани 
плащания. 

Заделени
Съгласно постигнатото 
споразумение фирмата 
ще плати 92 млн. USD за 
уреждане на делото, заве-
дено от министерството 
на правосъдието, както и 
45 млн. USD по делото 
на SEC. От компанията 
казаха, че още през 2009 
г. са заделени средства  
за делата и санкцията няма 
да засегне резултатите за 
2010 г. 

Alcatel-Lucent ще 
плати 137 млн. USD 
по дело за подкупи

AIG получи 4.3 млрд. USD 
като вот на доверие от пазара
Американският застрахо-
вателен гигант American 
International Group (AIG) 
подписа кредитни споразу-
мения с 36 банки за общо 
4.3 млрд. USD. Целта на 
компанията е постепенно 
да изплати получената от 
правителството финансова 
помощ и отново да стане 
независима частна инсти-
туция. По време на кризата 
застрахователят получи 95 
млрд. USD от финансовото 
министерство и Федерал-
ната резервна банка на Ню 
Йорк, което му помогна да 
избегне фалит. 

Пари под условие
Съгласно договорите за-
емите от банките ще бъдат 
разпределени на три групи. 
AIG ще вземе 1.5 млрд. 
USD за срок от 364 дни и 
същата сума под форма-
та на тригодишен кредит. 
Допълнително подразделе-
нието й за имотно застра-
ховане Chartis ще полу-
чи акредитив за 1.3 млрд. 
USD. Условие за отпускане 
на сумите е AIG да изплати 
20 млрд. USD на Феде-
ралната резервна банка на 
Ню Йорк до края на март. 
Главният изпълнителен 
директор на компанията 
Робърт Бенмоше определи 

кредитните споразумения 
като „важен вот на доверие 
за AIG”. По-рано този ме-
сец пък фирмата успешно 
пласира облигации за 2 
млрд. USD.

По план
През септември застрахо-
вателят обяви план за река-
питализация, с който да се 
върне към нормална дей-
ност. Съгласно документа 
компанията ще използва 
приходите от продажба на 
активи и от нови емисии 
акции, за да изплати заема 
си от Фед и да помогне на 
финансовото министерство 
да се оттегли като акци-
онер. AIG ще възстанови 
парите на Федералната ре-
зервна банка с приходи от 
продажбата на азиатската 
си дъщерна компания AIA 
и на животозастраховател-
ното подразделение Alico. 
Финансовото министер-
ство пък ще конвертира 
преференциалните си ак-
ции в обикновени, с кое-
то делът на държавата в 
компанията ще се увеличи 
до 92%. След това минис-
терството ще предложи 
акциите си на инвеститори, 
което се очаква да стане 
през първата половина на 
2011 г. 

▶  Главният изпълнителен директор на AIG Робърт Бенмоше е убеден, че вече се вижда краят на изпълнението 
на плана за рекапитализация снимка bloomberg 

Общо 36 банки ще отпуснат заеми на застрахователната 
компания, след като тя си изплати дълга към Фед
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25,1830	 25,0619	 3970,1857	 397,3515	 24,2144	 3	930,8769	 389,5603

31,7927	 31,6398	 3387,6778	 102,0000	 30,57	 3354,14	 100

115,5243	 114,9689	 1203,1107	 87,6440	 111,08	 1191,2	 85,93

19,8045	 19,7093	 1643,8053	 101,3731	 19,04	 1627,53	 99,39

41,1404	 40,9426	 4242,0945	 109,0173	 39,56	 4200,09	 106,88

31,6818	 31,5295	 989,1494	 0,0000	 30,46	 979,36	 0

32,2643	 32,1092	 1501,0620	 102,0000	 31,02	 1486,2	 100

26,9070	 26,7776	 1449,6429	 149,1262	 25,87	 1435,29	 146,2

41,1126	 40,9121	 1455,5154	 0,0000	 40,11	 1448,27	 0

44,0320	 43,8172	 1772,9059	 0,0000	 42,96	 1764,09	 0

не	се	 15,9357	 1225,2604	 не	се		 15,8564	 1219,1646	 не	се
предлага	 	 	 предлага	 	 	 предлага
не	се		 27,6553	 1232,7071	 не	се		 27,52	 1226,57	 не	се
предлага	 	 	 предлага	 	 	 предлага

155,4158	 154,6577	 1626,3212	 156,7844	 151,63	 1618,23	 155,23

132,5884	 131,9416	 1194,6234	 0,0000	 129,35	 1188,68	 0

28.12.2010 г.
28.12.2010 г.



Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 9397 9346
Калай LME USD/т 26859 26800
Олово LME USD/т 2429,5 2430
Цинк LME USD/т 2296,25 2308
Алуминий LME USD/т 2403,5 2412
Никел LME USD/т 24091 24145
Алуминиева сплав LME USD/т 2300 2255

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1402,45 1402,95
Сребро LME USD/тр.у. 29,76 29,81
Платина LME USD/тр.у. 1750,5 1753,5
Паладий LME USD/тр.у. 777 777
Родий LME USD/тр.у. 2380 2380

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Януари	 Февруари
Суров петрол NYMEX USD/б 91,22 91,22
Брент ICE USD/б 93,99 93,99
Газьол ICE USD/т 784 784
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,11 4,16
Бензин 95 NYMEX USD/т 856 -
Нафта NYMEX USD/т 860 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Януари
Пшеница Soft Red CBT USD/т 289,82
Царевица Yellow CBT USD/т 243,45
Ечемик Feed ASX USD/т 202,75
Памук No.2 NYBOT USD/т 3281,08
Какао  NYBOT USD/т 3080,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 5242,50
Соя No.2 ICE USD/т 511,56
Захар White NYSE LIFFE USD/т 820,40

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.12.2010. 

Валута	 Код	 За		Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
АВСТРАЛИЙСКИ ДОЛАР AUD 1 1,4172
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,3511
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,4195
ШВЕЙЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,4568
КИТАЙСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,1841
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,9521
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,6235
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,2500
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,3038
ХОНГКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,8704
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,6457
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,0326
ИНДОНЕЗИЙСКА РУПИЯ IDR 10000 1,6110
ИНДИЙСКА РУПИЯ INR  100 3,1975
ЯПОНСКА ЙЕНА JPY 100 1,7385
ЮЖНОКОРЕЙСКИ ВОН KRW 1000 1,2655
ЛИТОВСКИ ЛИТАС LTL 10 5,6645
ЛАТВИЙСКИ ЛАТ LVL 1 2,7566
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,1703
МАЛАЙЗИЙСКИ РИНГИТ MYR 10 4,5917
НОРВЕЖКА КРОНА NOK 10 2,3895
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,1132
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,2983
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,9340
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,5522
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,6218
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,0811
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,1107
ТАЙЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,8304
ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,9326
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,4508
ЮЖНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,0531    
ЕВРО EUR 1 1,9558

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИЙСКИ ДОЛАР AUD 1 1,5 0,00858
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,8 -0,01111
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,48 0,00213
ШВЕЙЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,56 0,01399
КИТАЙСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,24 -0,00802
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,71378 -0,00153
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62373 -0,00042
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,29167 -0,00310
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,90504 -0,00848
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,64734 -0,00004
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,00638 -0,00804
ИНДОНЕЗИЙСКА РУПИЯ IDR 10000 1,64370 -0,00453
ИНДИЙСКА РУПИЯ INR 100 3,28904 -0,00222
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000
ЯПОНСКА ЙЕНА JPY 100 1,80761 0,01146
ЮЖНОКОРЕЙСКИ ВОН KRW 1000 1,29354 -0,00080
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИЙСКИ ЛАТ LVL 1 2,75547 -0,00233
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,20234 -0,00345
МАЛАЙЗИЙСКИ РИНГИТ MYR 10 4,78994 -0,02074
НОРВЕЖКА КРОНА NOK 10 2,49930 0,00303
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,12082 0,00759
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,37620 -0,00280
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,91131 -0,00741
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,56011 -0,00064
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,89753 -0,00195
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,17392 -0,00477
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,14436 0,00027
ТАЙЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,91057 -0,02204
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,51094 -0,09719
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,48225 -0,00666
ЮЖНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,21644 0,00121
ЗЛАТО (1 ТРОЙ УНЦИЯ) XAU 1 2058,73000 0,00000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 29.12.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 29 .12.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция или 
един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на Нет-
ната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	28/12/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,246980 € 1,271920 € 1,240745
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,953299 € 0,972365 € 0,948533

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,914357 € 0,932644 € 0,909785

Цените са валидни за поръчки, подадени на 22/12/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	28/12/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,149713 лв. 1,149713 лв. 1,149713 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 28/12/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	28.12.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0440		лв. 1.0284		лв.	 1.0388		лв.	 2,93		% 3,08		%

Сентинел	-	Рапид 1,1911	лв. 1,1911	лв. 	3,96	% 3,99	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	27	декември	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.12.2010. 

27.12.2010	г.

157,34 156,57 155,80 155,42 153,50 153,50   
11,81 11,75 11,69 11,66 11,52 11,52   
84,39 83,98 83,57 83,16 81,93 81,93   
103,65 103,15 102,64 102,14 100,63 100,63   
814,71 810,75 806,80 802,84 790,98 790,98   
190,37 189,46 188,55 187,65 181,30 181,30   
85,13 84,73 84,32 83,91 81,86 81,86   
172,45 171,62 170,79 169,97 165,82 165,82   
340,14 338,52 336,90 335,28 323,94 323,94   
213,83 212,81 211,80 210,78 203,65 203,65   
260,27 259,03 257,80 256,56 247,88 247,88   
98,44 97,97 97,50 97,03 93,75 93,75   
236,85 235,72 234,59 233,46 225,57 225,57   

до	15.00	ч.	на	27.12.2010	г.

N/A 13.4898  12.3003   8.6569  
325.4394 N/A 12.2581 8.6272  
327.0609 13.3767 N/A 8.5847  
327.0609 13.3767 12.1977 N/A  

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Елана Еврофонд
ДФ Елана Глобален Фонд Акции
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ-Авангард
ДФ ПИБ-Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 07.08.2010 до 16.08.2010
Лимитиран период” от 17.08.2010 до 14.11.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси

ДФ Статус Глобал ETFs
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

Смесен - балансиран 4.8724 4.8968  5.0673 4.8724  4.7750   -5.38% 15.53% -5.81% -21.80% 21.01.2008
фонд в акции 7.5229 7.5605  7.8238 7.5229  7.3724   6.20% 14.42% 5.07% -9.29% 23.01.2008
фонд в акции 10.1797 10.3324  10.5869 0.0000  0.0000   1.19% 0.09% 1.19% 1.43% 23.09.2009
             
фонд в акции 2.2097    2.2097    -11.34% 29.18% -11.89% -54.28% 12.11.2007
Смесен - балансиран 2.5993    2.5993    -12.62% 25.74% -13.46% -47.88% 12.11.2007

Фонд на паричен пазар 11.4741  11.4684  11.4512 11.4627 11.4627 11.4684 6.76% 0.12% 6.90% 6.36% 06.10.2008
Смесен - балансиран 10.8433  10.7894  10.6815 10.7355  0.0000 0.75% 10.72% 1.12% 3.51% 06.10.2008
фонд в акции 10.0869  10.0367  9.8861 9.9363  0.0000 -2.37% 12.72% -1.54% 0.17% 06.10.2008
             
Смесен - балансиран 13.8097    13.6730    1.87% 6.03% 1.88% 6.40% 14.12.2005
фонд в акции 8.1914    8.1103    -3.18% 10.93% -3.32% -3.76% 01.03.2006
фонд в акции 4.3494    4.3063    -26.43% 12.70% -26.44% -17.04% 21.06.2006
фонд в акции 8.1162    7.8798    -0.51% 11.91% 0.13% -8.13% 05.02.2008
фонд в акции 11.3844    11.0528    7.71% 12.78% 8.03% 3.52% 05.02.2008
Фонд на паричен пазар 12.2644    12.2644    8.11% 0.21% 8.16% 8.68% 03.06.2008
      до 2 г.  над 2 г.      
Смесен - балансиран 82.6969    82.4075  82.6969  -0.28% 1.17% -0.69% -4.22% 20.11.2006
фонд в акции 48.8106    48.5665  48.8106  -5.95% 2.16% -7.46% -12.47% 20.11.2006
фонд в акции 64.6036    64.2806  64.6036  -6.29% 5.08% -10.80% -10.94% 03.10.2007
             
фонд в акции 98.4198    96.9544    -4.85% 3.26% -5.09% -0.60% 04.01.2007
Смесен - балансиран 79.4841    78.3007    -4.75% 2.41% -4.87% -6.73% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.32519    1.32255    6.02% 0.66% 6.02% 5.68% 01.12.2005
Смесен - балансиран 1.09733    1.09077    1.67% 3.78% 1.67% 1.79% 01.12.2005
фонд в акции 0.77075    0.75930    -1.40% 7.89% -1.40% -5.44% 01.03.2006
Смесен - консервативен 0.75457    0.75005    2.81% 2.68% 2.81% -9.62% 07.03.2008
Смесен - консервативен 1.05661    1.05345    3.00% 0.35% 3.00% 3.28% 07.05.2009

Смесен - балансиран 99.8584    98.8648    -3.28% 5.93% -3.68% -0.13% 07.12.2005
Смесен - балансиран 104.1762    103.1396    -5.54% 5.45% -5.93% 0.75% 06.03.2006
фонд в акции 84.6307    83.3707    -6.57% 8.18% -6.57% -1.79% 20.06.2005
Фонд на паричен пазар 124.7097    124.7097    8.56% 0.36% 8.58% 7.26% 31.10.2007
Смесен - консервативен 94.8300    94.4511    5.04% 1.93% 5.04% -1.86% 01.02.2008
Смесен - консервативен 108.0879  107.9799  107.6560  107.9799  5.43% 0.34% 5.43% 5.32% 01.07.2009
фонд в акции 101.5145  100.5094  0.0000  0.0000  N/A N/A N/A N/A 15.11.2010
 
Смесен - балансиран 4.8591     4.8301     -1.19% 4.88% -0.61%*** 7.41% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9569  0.9521   0.9498   0.9450     -10.08% 12.88% -10.08%*** -3.37% 01.06.2009

Фонд на паричен пазар 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
Смесен - балансиран 17.6375     17.5145     -5.84% 6.90% -5.84% 9.53% 28.09.2004
фонд в акции 10.8276    10.6770     -11.28% 8.83% -11.28% 1.47% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1387     1.1219     -12.11% 11.21% -11.44% 1.00% 10.05.2004
фонд в акции 0.8406     0.8282    20.48% 16.54% 20.50% -4.35% 04.10.2006
фонд в акции 1.0822     1.0662    23.42% 10.45% 23.60% 2.09% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 132.0353  131.8379  131.5748    4.46% 3.18% 4.53% 6.07% 04.05.2006
Смесен - балансиран 14.3291  14.3291  14.1872    -4.78% 8.12% -4.74% 1.96% 17.12.2004
фонд в акции 0.7687  0.7611  0.7536    2.59% 15.11% 2.54% -5.90% 04.05.2006
             
Смесен - балансиран 820.9601    814.8182    5.27% 3.68% 5.27% -6.86% 09.05.2008
фонд в акции 737.0764    731.5621    3.96% 4.13% 4.81% -10.04% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.5387    11.5387    6.16% 1.12% 6.19% 2.96% 30.01.2006
Смесен - балансиран 124.8638    124.8638    4.04% 5.21% 4.05% 2.78% 30.01.2005
фонд в акции 7.2502    7.2502    2.93% 10.37% 2.93% -6.34% 30.01.2006
фонд в акции 10.3887    10.3887    3.18% 2.56% 3.21% 2.02% 30.01.2009
           
фонд в акции 7.8919    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв
фонд в акции 0.5636  0.5608  0.5580    7.07% 8.20% 7.07% -17.00% 19.11.2007
Смесен - балансиран 0.7617  0.7590  0.7563    2.03% 3.35% 2.03% -8.50% 19.11.2007
Смесен - консервативен 1.0084  1.0069  1.0054    4.57% 0.99% 4.58% 0.22% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
ФФонд на паричен пазар 1.2840  1.2821  1.2802     6.01% 0.16% 6.20% 5.33% 16.03.2006
фонд в облигаци 1.3054  1.3015  1.2976     6.51% 0.80% 6.86% 5.66% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.8729  0.8694  0.8659     0.39% 2.71% 0.93% -2.88% 16.03.2006
фонд в акции 0.6403  0.6371  0.6339     -5.11% 4.86% -4.54% -8.99% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.7190  0.7161  0.7132     -5.80% 3.91% -5.59% -10.96% 11.02.2008
Фонд на паричен пазар             19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000     N/A N/A N/A N/A 
 1.0466  1.0466  0.9943     N/A N/A N/A N/A 
            
Фонд на паричен пазар 1.1911    1.1911    3.96% 0.12% 3.99% 3.72% 15.11.2005
Смесен - балансиран 1.0440    до 90 дни  над 90 дни  2.93% 3.15% 3.08% 0.64% 12.09.2005
     1.0284  1.0388      

Смесен - балансиран 7.6803    7.6803    -6.50% 9.62% -6.50% -5.32% 01.03.2006
фонд в акции 6.5793    6.5793    -6.15% 8.99% -6.15% -8.30% 01.03.2006
фонд в акции 2.9796    2.9796    6.24% 14.65% 6.24% -27.69% 05.04.2007
фонд в акции 10.5486    10.5486    1.15% 2.07% 1.15% 2.65% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7598 0.7561 0.7542                                   0.7486                   0.7486 0.7523                                          0.7336  3.17% 11.18% 2.69% -6.09% 22.05.2006
фонд в акции 0.4235 0.4214 0.7542                                    0.4172                   0.4172 0.4193                                         0.4089  1.51% 13.77% 1.81% -21.25% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 115.2046  113.7893                                                                                       112.9401    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010
           
фонд в облигаци 324.7908    323.8178    3.92% 0.50% 3.94% 6.97% 17.11.2003
 13.5098    13.2435    2.62% 2.61% 2.68% 5.88% 27.12.2005
Смесен - балансиран 12.3184    11.9561    0.38% 5.65% 0.45% 3.84% 27.12.2005
фонд в акции 8.6697    8.4147    -1.43% 11.36% -1.39% -3.06% 07.09.2005
Смесен - балансиран 20.8084    20.8084    2.61% 4.47% 2.68% 1.24% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.7770    6.7431    0.14% 5.16% 0.39% -10.31% 01.06.2007
Смесен - балансиран 8.2004    8.1594    0.71% 5.17% 0.73% -5.40% 01.06.2007
фонд в облигаци 11.8734    11.8438    9.20% 2.87% 9.71% 5.24% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.2218    1.1973    -0.13% 5.32% 0.04% 4.79% 18.09.2006
Смесен - балансиран 1.0923    1.0814    3.69% 4.79% 3.82% 3.53% 10.06.2008

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,32 1,32 1,33 1,32
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,86 0,86 0,86 0,85
ЯПОНСКА ЙЕНА JPY 107,97 107,98 109,52 107,93
ШВЕЙЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,25 1,25 1,27 1,25
НОРВЕЖКА КРОНА NOK 7,82 7,82 7,84 7,81
ШВЕДСКА КРОНА SEK 8,99 9 9 8,96
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,31 1,32 1,33 1,31
АВСТРАЛИЙСКИ ДОЛАР AUD 1,3 1,3 1,32 1,3
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 279,11 279,27 279,72 278,3
ЧЕШКА КРОНА CZK 25,33 25,36 25,38 25,33
РУСКА РУБЛА RUB 39,82 39,88 40,15 39,84
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 3,99 3,99 3,99 3,98

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 28.12.2010 г.
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УД „Общинска банка Асет Мениджмънт” АД, 1000 София, общ. Оборище, ул. „Врабча” № 10, тел. за кон-
такт +359 2 93 56 522, fax. +359 2 93 56 615, e-mail: mbam@municipalbank.bg, web: www.mbam.bg

Договорен	фонд
Начало	на	
публично-

то	предла-
гане

Емисион-
на	стой-

ност*

Цена	на	
обратно	

изкупува-
не**

Доходност

от	нач.	на	
год.

от	нач.	на	
публичното	

предлагане***
ДФ	“оБщиНСКА	БАНКА	–	

ПЕРСПЕКТиВА”  15.10.2009 г. 11.6641 11.5766 7.86% 15.77%

ДФ	“оБщиНСКА	БАНКА	–	
БАЛАНСиРАН”  15.10.2009 г. 11.7993 11.7403 8.89% 17.40%

Емисионната стойност е равна на нетната стойност на активите на един дял.* Цената се образува, 
като НСА на дял се намали с разходите за обратно изкупуване.** Доходността от началото на публич-
ното предлагане не се анюализира.***

Посочените цени са валидни за поръчки, подадени на 27.12.2010 г.
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Големите отстъпки за кли-
ентите, които искат да си 
купят нова кола, избутаха 
нагоре продажбите на нови 
автомобили, но ще изка-
рат компаниите на загуба 
през 2010 г. Така описаха 
пазара на нови автомоби-
ли през изминалата година 
мениджъри в бранша, ко-
ито в. “Пари” потърси за 
оценка на продажбите на 
нови автомобили през 2010 
г. Всички са категорични, 
че в борбата за малкото 
останали клиенти, готови 
да купуват, компаниите са 
се впуснали в надпрева-
ра чрез силно сваляне на 
цените, което масово ще 
изкара вносители и дилъри 
на загуба.

най-трудно беше...
Първите шест месеца на 
отиващата си година бяха 
определени за най-тежкия 
период на пазара. Това 
може да се потвърди и от 
статистиката на Асоциа-
цията на автомобилните 
производители и техните 
оторизирани представители 
в България (ААП). През 

Обратът в тенденцията на спад през ноември не означава 
излизане от кризата, коментират мениджъри в бранша

Атанас Христов 
atanas.hristov@pari.bg

на нови автомобили 
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Александър Костадинов, 
директор Маркетинг и продажби 
в “Мото Пфое”

Първите 
месеци на 

годината пазарът 
е мързелив, а 
най-силни са 
последните три 
месеца

При очакван спад от 30% 
в продажбите през тази 
година и 50% през 2009 г. 
сумарно отчитаме пониже-
ние от 67-68% спрямо ни-
вата от 2008 г. Видимо сме 
най-ударената индустрия 
от кризата. Изминалата 
2010 г. беше трудна, защо-
то продажбите продължи-
ха да се движат надолу. Не 
може и дума да става за 
печалба, защото продаж-
бите се реализираха с голе-
ми отстъпки, които бяха 
брутната печалба, и това 
донесе загуби. Подобна 
практика не позволява да 
се инвестира в другите 
дейности, защото фирмите 
не могат да си го позволят. 
Така страдат и клиентите, 
защото с продажбата на 
автомобила взаимоотно-
шенията тепърва започват. 
Липсата на инвестиции 
се отразява негативно на 
обслужването.
Отделните дружества има-
ха различни трудни пери-
оди. В нашата дейност има 
сезонност - в първите ме-
сеци на годината пазарът е 
мързелив, а най-силни са 
последните три месеца. За 
някои компании бяха труд-
ни първите месеци, особе-
но ако не са си осигурили 
добри продажби в края на 
миналата година. За “Мото 
Пфое” цялата година беше 

Фирмите не можеха да 
си позволят инвестиции

трудна и предизвикателна, 
но се гордеем с факта, че 
успяхме да увеличим па-
зарния дял на “Форд” и на 
дружеството като цяло. 
Ще ни се да вярваме, че 
ръстът през ноември е край 
на кризата. Този край обаче 
ще дойде, когато видим 
устойчиво повишение на 
продажбите 5-6 месеца по-
дред. Много компании про-
дават под себестойността, 
което означава, че някой си 
купува пазарен дял.

През 2011 г. ще има ма-
лък ръст. Много е трудно 
да се прогнозира в тази 
ситуация, но залагаме на 
повишение и същевремен-
но се готвим и за лошото. 
Отлепване от дъното може 
да има и заради ниската 
база.

първите месеци на година-
та пониженията на пазара 
на моменти доближаваха 
50%, а след това спадовете 
се забавиха. “Нямаше лесен 
месец през 2010 г. Най-
трудният момент беше в 
средата на годината, когато 
осъзнахме, че предвари-
телните очаквания няма да 
се оправдаят”, каза Асен 
Асенов, изпълнителен ди-
ректор на “Авто Юнион 
Груп”. По думите на Иван 
Антров, бранд и ПР мени-
джър в “Тойота Балканс”, 
най-трудно е било през пър-
вото тримесечие, а втората 
половина на годината е би-
ла по-добра. “За отделните 
дружества имаше различни 
трудни периоди. В нашата 
дейност има сезонност - в 

първите месеци на годи-
ната пазарът е мързелив, а 
най-силни са последните 
три месеца”, добави Алек-
сандър Костадинов, дирек-
тор Маркетинг и продажби 
в “Мото Пфое”.

обрат в края 
на годината
Пониженията, които отчи-
таше пазарът от началото 
на годината, се обърнаха 
през ноември, когато про-
дажбите на нови коли се 
повишиха на годишна база 
за първи път от началото 
на 2008 г. Това помогна 
продажбите на нови коли 
в България да се свият до 
под 30% за единадесетте 
месеца на 2010 г. Въпреки 
ръста от бранша не бързат 
да отварят шампанското и 
да обявят края на кризата на 
автомобилния пазар. “По-
вишението през ноември 
едва ли означава излизане 
от кризата, защото, за да се 
измъкнем от нея, трябва да 
постигнем около 55 хил. 
продадени автомобила”, 
коментира Иван Антров. 
Подобно е мнението и на 

Асен Асенов, според когото 
повишението през миналия 
месец е позитивен сигнал, 
но за да се каже, че кризата 
на пазара е свършила, про-
дажбите трябва да достиг-
нат по-високи нива. “Ще 
ни се да вярваме, че ръстът 
през ноември е край на 
кризата. Този край обаче 
ще дойде, когато видим 
устойчиво повишение на 
продажбите 5-6 месеца под-
ред”, твърди Александър 
Костадинов.

Умерено оптимис-
тични очаквания
В края на всяка година 
освен за равносметка идва 
време и за планиране на 
бъдещето. В очакванията 
на шефовете на автомобил-
ните компании в България 
за движението на пазара 
личи умерен оптимизъм. 
Прогнозите са от задър-
жане на сегашните нива 
до ръст от 15% през след-
ващата година. “Много е 
трудно да се прогнозира в 
тази ситуация, но залага-
ме на повишение и съще-
временно се готвим и за 

лошото”, каза Александър 
Костадинов. По думите на 
Иван Антров продажбите 
през следващата година 
няма да са по-слаби от 2010 
г. “В най-лошия случай 
ще сме на нивата от 2010 
г., а в най-добрия ще ви-
дим повишение от около 5 
или максимум 10%”, смята 
Антров. Според Асен Асе-
нов повечето очаквания 
са за повишение между 0 
и 5%, но това е консерва-
тивна прогноза. “Ръстът 
през 2011 г. ще е 10-15%, а 
раздвижване ще има след 
първото тримесечие”, ка-
тегоричен е Асенов.

В очакване на оконча-
телните данни за 2010 г. от 
бранша са на мнение, че 
декември също ще покаже 
по-високи продажби. Това 
ще помогне на пазара още 
малко да свие големите по-
нижения от предходните 
месеци. Все още обаче пре-
обладаващото мнение е, че 
измъкването на пазара от 
кризата ще е бавно заради 
несигурността в икономи-
ката, което спира част от 
купувачите.  

Отстъпките увеличиха прод   ажбите на нови коли, 
но изкараха компаниите от    сектора на загуба

най-трудни в продажбите на               нови автомобили са били първите шест месеца на 2010 г., а второто полугодие е било по-добро, твърдят от бранша
СниМка bloomberg

▶
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Асен Асенов, 
изпълнителен директор 
на “Авто Юнион Груп”

Най-
трудният 

момент беше 
в средата на 
годината, когато 
осъзнахме, че 
предварителните 
очаквания няма 
да се оправдаят

Честно казано, 2010 
г. не беше толкова 
добра, каквито бяха 
предварителните очак-
вания. При правенето 
на бюджетите в нача-
лото на годината ни се 
искаше възстановяване-
то на пазара да се случи 
по-бързо. 

Очакванията бяха за 
10-15% понижение в 
продажбите, но в край-
на сметка ще завършим 
годината с 25-30%, 
което е двойно повече 
от предварителните на-
гласи. През тази година 
възстановяването на па-
зара се отложи за 2011 
г. Повечето автомобил-
ни компании трябва-
ше да реорганизират 
дейността си през 2010 
г. и да се приспособят 
към новите реалности. 

Търговците ще изпра-
тят годината на загу-
ба, защото не е възмож-
но при ниските нива 
на продажби и свитите 
маржове да очакваме 
печалба. Дружествата 
започнаха да залагат 
повече на обслужването 
на автомобилите след 
продажбата и да се 

Възстановяването на 
пазара се отложи за 2011 г.

вина на годината, а пре-
ди това беше над 40%. 
Имаше повече останали 
коли, които трябваше да 
се продадат през второто 
полугодие, и процесът 
вече приключва.

Повишението през 
ноември е положите-
лен сигнал и не трябва 
да се пренебрегва, но 
за да кажем, че кризата 
на пазара е свършила, 
трябва да се върнем 
към високите нива на 
продажби. Едва ли 
това ще стане по-рано 
от следващата година. 
Големият спад у нас е 
заради несигурността в 
икономиката. Сигнали-
те са положителни, но 
възстановяването ще е 
бавно и трябва да ми-
нем границата от 25-30 
хил. автомобила. 

Сега правим бюдже-
тите за следващата го-
дина и повечето колеги 
са на мнение, че ръстът 
през 2011 г. ще е 0-5%. 
Това е малко консерва-
тивна прогноза. Пови-
шението през 2011 г. ще 
е 10-15%. Раздвижване 
ще има след първото 
тримесечие. 

иван Антров, 
бранд и ПР мениджър в “Тойота 
Балканс”

За да се 
измъкнем 

от кризата, 
трябва да 
постигнем 
около 55 хил. 
продадени 
автомобила

Все още нямаме ин-
формация за декември 
и за цялата година, но 
от изнесените данни 
до момента се вижда, 
че пазарът достигна 
дъното. Последните 
месеци показват, че 
сезонността в продаж-
бите се върна на нивата 
от нормалните години. 
Изминалата 2010 г. 
беше трудна за целия 
пазар. Отстъпките бяха 
в основата на привли-
чането на клиенти. Това 
изчерпа усилията на 
автомобилните вноси-
тели, защото отстъп-
ките от 20-30% са сред 
най-високите в Европа.

Най-трудно беше през 
първото тримесечие. 
Втората половина на 
2010 г. беше по-добра. 
Ноември 2010 г. показа 
естествения сезонен 
ръст, който не се случи 
през 2009 г., когато 
пазарът регистрира най-
ниската си точка. 

Ние сме умерени 
оптимисти, защото 
възстановяването на се-
зонността означава, че 
малкото останали кли-
енти, които са сигурни 

Отстъпките бяха основно 
оръжие за нови клиенти

за доходите и работата 
си, купуват. Повишени-
ето през ноември едва 
ли означава излизане 
от кризата, защото, за 
да се измъкнем от нея, 
трябва да постигнем 
около 55 хил. продаде-
ни автомобила. След 
недвижимите имоти 
продажбите на нови 
автомобили бяха най-
засегнати от кризата.

Не очакваме 2011 г. да 
завърши с по-малко 
продажби от тази годи-
на. В най-лошия случай 
ще сме на нивата от 
2010 г., а в най-добрия 
ще видим повишение от 
около 5 или максимум 
10%. Тези нива обаче 
ще се реализират със 
значително по-малък 
финансов ресурс, защо-
то отстъпките няма как 
да бъдат на нивата от 
2010 г. През следващата 
година ще има оздра-
вяване на пазара чрез 
намаляване на отстъпки-
те, защото надпреварата 
за клиенти на всяка цена 
изправи цялата индус-
трия пред фалит. Това 
оздравяване ще превър-
не пазара в нормален 
бизнес.

Отстъпките увеличиха прод   ажбите на нови коли, 
но изкараха компаниите от    сектора на загуба

надяват на печалба от 
този бизнес.

Нямаше лесен месец 
през 2010 г. Най-труд-
ният момент беше в сре-
дата на годината, когато 
осъзнахме, че предвари-
телните очаквания няма 
да се оправдаят. Спадът 
забави темпо до под 
30% през втората поло-

Обрат
Магистралите 
спасяват 
камионите

Големите инфра-
структурни проек-
ти и строителство-
то на магистрали 
спасиха от голям 
спад продажбата на 
камиони в България 
през 2010 г. и свиха 
спада за януари - 
ноември до 19% на 
годишна база. В 
основата е единич-
ната сделка между 
“Рено Тръкс България” 
и “Трейс Груп Холд” АД 
за продажбата на 100 
камиона. Сделката 
между вносителя 
на тежкотоварни 
автомобили и стро-
ителя на лот 2 на ау-
тобана даде повод за 
оптимизъм на пазара 
на камиони.

Сделката значи-
телно подобри и 
пазарния дял на “Рено 
Тръкс България”, коя-
то за единадесетте 
месеца на 2010 г. е 
продала 130 камиона, 
или 16.95% пазарен 
дял. В края на ноем-

▶

▶

ври миналата година 
вносителят имаше 
продадени едва 36 
тежкотоварни коли 
и 3.81% дял на пазара. 
В края на ноември 
тази година най-
много автобуси и ка-
миони са продадени 
от “ТП Ивеко”, което 
внася марката Iveco. 
От нея са продадени 
242 машини, което 
е 31.55% пазарен 
дял. Вносителят на 
Mercedes - “Балкан 
Стар Аутомотив”, 
е на второ място 
с продадени 236 
автобуса и камиона, 
което му отрежда 
30.77% пазарен дял.

Една от основните 
причини за кризата 
и при продажба-
та на камиони е 
силното свиване на 
строителството, 
което в годините 
преди кризата беше 
основният двигател 
на този пазар. Много 
от мениджърите са 
на мнение, че иконо-
мическата криза и 
несигурността все 
още карат компани-
ите да изчакат с под-
мяната на автомо-
билните си паркове.

▶

най-трудни в продажбите на               нови автомобили са били първите шест месеца на 2010 г., а второто полугодие е било по-добро, твърдят от бранша
СнИМкА blooMberg

▶
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Таблетите се обособиха 
като нов сегмент от ИТ 
пазара в началото на 2010 
г. Сега, в края й, започват 
„таблетните войни” - най-
големите фирми произво-
дители на хардуер видяха 
безпрецедентния успех на 
продукта на Apple и се 
включиха в борбата за па-
зарен дял. И докато iPad 
все още държи 95% от гло-
балния пазар на таблети, 
се очаква през следващата 
година да бъде догонен от 
новото поколение Android-
базирани модели, които ще 
наводнят пазара в началото 
на 2011 г.

на правилното 
място в правилното 
време
През 2002 г. Microsoft пла-
хо се опитаха да прокарат 
концепцията за таблетите, 
но бяха подранили. През 
2006 г. на премиерата на 
Windows Vista идеите им 
отпреди четири години се 
бяха укротили. Това, което 
не достигна на Microsoft 
през 2002 г., Apple го на-
мери през 2010 г., като 
рискува и заложи реномето 
си на една карта - iPad.

iPad ходът на Apple
Преди премиерата на iPad 

Таблетите се 
превърнаха от 
екзотични джаджи 
за малцина в масов 
продукт и пазарен хит

ревютата за него бяха 
смесени, да не кажем от-
кровено негативни. Беше 
поставена под съмнение 
функционалността на ус-
тройството, несигурното 
му пазарно позиционира-
не и серията от липсващи 
функции, наложили се като 
стандарт в РС индустрия-
та. Комбинацията на тези 
фактори със сравнител-
но високата цена на ус-
тройството (почти двойно 
по-скъпо от стандартен 
нетбук) доведе до извода, 
че iPad ще се превърне в 
първия голям провал от i 
серията продукти на Apple. 
Това, което анализаторите 
не отчетохa обаче, беше 
потребителската истерия, 
създала се около таблета на 
3 април 2010 г. Започнала 
в САЩ, тя се разпростря 
по-бързо и от свински грип 
из целия свят и превърна 
iPad от прогнозиран па-
зарен аутсайдер в тотален 
бестселър.

Това, което Apple напра-
ви през пролетта, беше 

да реанимира една изцяло 
нова пазарна ниша в ИТ 
сектора - таблетите. iPad 
застана на върха на този 
нов пазарен сегмент, кой-
то размести значително 
„хранителната верига” на 
хардуерния пазар. Очаква 
се продуктите от този тип 
да се увеличат с 500% до 
2014 г., а доставките на 
телефонни и компютърни 
екрани с тъч функция да 
нараснат в пъти заради 
таблетите. Според анали-
заторите от IDC пазарната 
ниша на таблетите ще на-
расне до 46 млн. продадени 
устройства през 2014 г. от 
7.6 млн. през 2010 г.

новите играчи
В момента таблетите обо-
собяват собствена пазарна 
ниша, крадейки от тази на 
три други типа устройства. 
Най-сериозно са засегнати 
нетбуковете, следвани от 
електронните книги, и на 
последно място са смарт-
фоните. Очаква се дори 
до края на 2012 г. табле-

тите напълно да изместят 
нетбук устройствата, а до 
2015 г. да държат 1/4 от РС 
сектора. Заради това ин-
тересът на всички големи 
хардуерни компании към 
предлагането на собстве-
ни модели беше повече от 
очакван. 

Dell, HP (Hewlett-Packard) 
и Toshiba първи започна-
ха работата по собствен 

таблет. В момента в Бъл-
гария дори се предлагат 
разработени от Dell и 
Samsung. Samsung доста 
изненадващо изпревари 
хардуерните фирми с хи-
бридното си смартфон/РС 
устройство от Galaxy се-
рията.

напред с материала
В Азия първи се ориен-

Продукт
Какво е 
таблетът?
▶Таблетът е мобилен 
персонален компютър, 
който вместо 
клавиатура разполага 
с екран, активиращ 
се при допир с пръст, 
на който се въвеждат 
всички команди. За 
първи път терминът е 
използван от Microsoft 
през 2000 г. Основното 
преимущество 
на таблетите е 

тяхната мобилност, 
предопределена от 
размера и високата им 
надеждност. Таблетът 
е моноблок и като такъв 
вероятността да се 
стигне до механична 
повреда в него е по-малка.
▶Тъй като тъчскрийнът 
е основната част на 
таблета, се очаква 
производителите и 
доставчиците на такива 
екрани да бъдат най-
облагодетелствани 
от нарастващата 
популярност на 
устройствата.

Таблетна 
(р)еволюция
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Поточна линия за 
нетбук или таблети, 
решението трябва да 
се вземе бързо

Един от гигантите в произ-
водство на лаптоп и нетбук 
устройства Acer е третата 
компания след Samsung и 
Dell, която осъзна нуждата 
от таблети в портфолиото 
си. Осъзнавайки, че ще е 
трудно да преборят iPad 
и всички останали негови 
„убийци”, те се насочват 
към създаването на таблети, 
влизащи във възможно най-
голям бюджетен диапазон. 
Смятат да стартират с 4.8-, 
7 и 10.1-инчови устройства. 
Те ще бъдат „задвижвани” 
от хибридната операционна 
система на Google за мо-

Acer се хваща на хорото

Предвидливост
Инвазията  
на Microsoft
▶ На премиерата на 
Windows Vista беше показа-
на дигитална маса, пред-
ставляваща огромен мул-

титъч дисплей. Vista пък се 
превърна в първата масо-
ва операционна система 
с внедрена поддръжка на 
технологията, а дигитал-
ните маси станаха особе-
но популярни в казината в 
Лас Вегас.
▶Отново Apple обаче са 

„виновни” мултитъчът да 
навлезе в масова употре-
ба. Успехът на iPhone дове-
де до масовото му разпрос-
транение на GSM пазара -  
първо сред смартфони-
те, а днес дори и сред най-
масовите нискобюджетни 
устройства. 

Компютър-
ната индус-

трия ще се ръко-
води от мобилните 
устройства благо-
дарение на измък-
ването от кризата 
на локалните и 
глобалните пазари. 
Очакваме пазарни-
ят дял на таблетите, 
лаптопите и нетбу-
ковете да достигне 
90% от РС пазара 
през следващите 
три години

джордж шифлър,
директор "Анализи" на Gartner

Apple предизвика 
технологична 
революция, какви ще 
са последиците

Прогнозите за 2011 г. са, 
че продажбите на таблети 
ще достигнат 54.7 млн. 
броя, от които 37.2 млн. 
ще бъдат iPad. Прогно-
зата е на Goldman Sachs, 
според който експлозив-
ните продажби на iPad ще 
превърнат Apple в един от 
най-големите дистрибу-
тори на глобалния РС па-
зар и ще увеличат тройно 
участието на компанията 
в него.

За последните 15 години 
Apple държи около 5% 
от PC пазара в световен 
мащаб. С излизането на 
iPad компанията предло-
жи уникално устройство, 
позиционирано ценово 
към масовия потребител. 
Прогнозата за Apple е, че 

Ябълката ще владее PC 
пазара догодина

Може ли десктопът 
да ти предложи нещо, 
което таблетът не

Основният аргумент сре-
щу таблетите е: „Те не са 
напълно функционални 
компютри”. Таблетът из-
земва всички функции на 
десктопа освен в три на-
правления:

- дизайнерски работни 
станции, поддържащи 
тежки програми за фото, 
3D или архитектурно мо-
делиране

- гейминг

- сървъри
И в трите случая става 

дума за изолирани ситуа-
ции, които не са типични 
за масовия потребител. 
А той стои предимно в 
интернет, гледа видео от 
свалени файлове или с ди-
ректен стрийминг и работи 
с документи. Функции, ко-
ито компютър от началото 
на 2002 г. ще изпълни съ-
що толкова добре, колкото 
и система, която е послед-
на дума на техниката. Ос-
тават игрите, но масовият 
геймър отдавна не е стере-
отипният пъпчив тийней-

джър изсипал парите за 
прилична германска кола 
втора ръка в компютъра 
си, а съвсем нормален чо-
век между 20 и 35 години 
с гейм конзола, закачена за 
монитора му.

Мобилният гейминг пре-
живява ренесанс с все по-
растящата популярност 
на сайтове за флаш игри. 
Така че от функционална 
гледна точка за 85% от 
потребителите няма зна-
чение дали са закотвени 
пред бюро, или използват 
мобилно устройство от 
пейка в парка. 

Уеббазирани

продажбите на iPad ще 
задминат тези на цялата 
Mac гама лаптоп и десктоп 
системи. А комбинирани-
те продажби на таблети и 
компютри ще достигнат 
до 11% от общия пазар 
на компютърна техника 
до края на 2011 г. Цифра, 
недостижима от нито един 
от конкурентните й.

По данни на Goldman 
Sachs, ако останалите про-
изводители на РС техника 
не се ориентират към съз-
даването и пускането в про-
дажба на собствени модели 
таблети, ще загубят над по-
ловината от пазарния дял, 
който държат в момента, и 
буквално ще го подарят на 
Apple. 

тираха, че таблетите ще 
доведат до масова потре-
бителска истерия. Базира-
ният в Китай производител 
на е-книги Hanwang още 
през май пусна два таблет 
РС-та с мултитъч екрани 
- TouchPad B10 and B20. 
Двата модела са задвижени 
с процесори Intel Celeron 
CULV 743 и типичният 
за нетбуковете Intel Atom 
Z530. И двата работят с 
Windows 7 Home и имат 10-
инчови екрани. Тайвански-
те гиганти Acer и Asustek 
Computer също обявиха 
плановете си за разработ-
ката на собствени таблети, 
като първите модели вече 
са на пазара. Acer подгот-
вят отделен бранд, докато 
Asus разшириха продукто-
вото портфолио на Eee РС 
серията си.

Създаващата се конку-
ренция между таблетите 
ще има две много преки 
икономически изражения. 
Първото е, че цената им 
ще спадне много бързо, 
втората е, че производите-

лите на мултитъч дисплеи 
ще отчетат огромни пе-
чалби заради засиленото 
търсене на продуктите им. 
Прогнозата на iSuppli, че 
продажбите на мултитъч 
екрани за компютри ще 
се увеличи от 176 хил. в 
края на 2009 г. до 8.9 млн. 
броя за 2010 г., се сбъдна, 
което е почти 5000% ръст. 
Според тях тенденцията 
ще продължи със същите 
темпове и до края на 2013 
г. продажбите ще достиг-
нат 63.9 млн. броя.

облачно бъдеще
Изпълнителният директор 
на Microsoft Стийв Балмър 
обяви, че следващият голям 
приоритет на компанията 
ще бъдат cloud базираните 
услуги. От създаването си 
през 1975 г. компанията 
никога не е предприемала 
инициатива, без да е сигур-
на в успеха й. 

Уеббазираните софтуер-
ни платформи са привле-
кателни с едно основно 
свое качество - свобода 

билни устройства Android 
3.0 (Honeycomb), чиято фи-
нална версия се очаква за 
пролетта на 2011 г.

Acer таблетите ще са еки-
пирани с Tegra процесори 
с две ядра и потребител-
ски интерфейс, собствена 
разработка на компанията. 

Трите модела се очаква да 
се позиционират ценово в 
рамките между 200 и 800 
USD. Всеки от тях ще има 
слот за SIM карта, което 
автоматично означава под-
дръжка на 3G и опцията да 
се използват като смартфо-
ни. 

- информационна и хар-
дуерна. Достъп по всяко 
време, навсякъде, за всич-
ко. В случая таблетите са 
хардуерът, чрез който това 
може да бъде постигнато. 
Цялата концепция за cloud 
услугите има само едно 
изискване - уеббраузър, 
тъй като не се нуждае 
от голяма, комплексна и 
тежка операционна сис-
тема. Факт, отчетен пред-
видливо от Google, които 
са на финалната права 
от пускането на собстве-
на операционна система 
Chrome OS. 

Задава се много сериозен 
сблъсък между Google и 
Microsoft. От едната стра-
на е хипарски звучащата 
концепция на Google - сво-
бода - мобилност - облак 
(wi-fi - таблети - Google 
Chrome), срещу „сухата” 
представа на Microsoft - 
Офис - Windows - Windows 
Server. Корпоративна кон-
фронтация от подобно 
ниво, в ядрото на който 
са заложени потребител-
ските навици обаче, може 
да има само добър изход. 
Защото спорът ще се реши 
от потребителите - те ще 
изберат по-добрия, удо-
бен и функционален на-
чин, по който ще ползват 
РС-тата си. Интересното 
е, че в случай на победа 
на концепцията за „Об-
лака” Apple ще са косвен 
победител и ще увеличат 
продажбите си на смарт-
фони и таблети. Google 
от своя страна пък показа, 
че много бързо може да 
промени архитектурата 
на мобилната си опера-
ционна система Android 
до Honeycomb, за да бъде 
ползвана с таблети. Така 
че, ако Microsoft не ъп-
дейтнат Windows Mobile, 
се очертава бъдеще, в ко-
ето техните продукти ще 
останат само за лаптоп и 
десктоп системите.

георги Панайотов
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През 2010 г. инфор-
мационната система 
за управление и на-
блюдение на сред-
ствата от ЕС стана 
достъпна за всички и 
даде бърз отговор на 
много въпроси

Какъв е размерът на евро-
субсидиите и за какво точно 
ги е получил вашият най-го-
лям конкурент? Колко стру-
ва ремонтът на училището 
във вашия квартал, пред ко-
ето има табела, че е финан-
сирано по европрограма? 
Коя е фирмата изпълнител, 
използвала толкова нека-
чествени материали, че само 
няколко месеца по-късно 
стените вече са олющени? А 
кога приключва проектът за 
изграждане на новия път до 
селото на баба ви и не се ли 
бави прекалено дълго?.. 

За да разберете отговора 
на някои от тези въпроси и 
на много други, не е нужно 
да шпионирате конкурента 
си или да питате в някое ми-
нистерство. Единственото, 
което трябва да направите, е 
да проверите в сайта eufunds.
bg. През него имате достъп 
до т. нар. Информационна 
система за управление и 
наблюдение на структур-
ните инструменти на Евро-
пейския съюз в България, 
накратко - ИСУН (вж. карето 
за по-подробна навигация). 
От есента на тази година тя 
вече е достъпна не само за 
отделни служители в дър-
жавната администрация, но 
и за всички бенефициенти 
или любопитни потреби-
тели. 

Скрито-открито
Чрез ИСУН се правят справ-
ки за усвояването на парите 
по всички оперативни про-
грами - общо и поотделно, 
за проектите и субсидиите на 
отделни бенефициенти и т. н. 
В ИСУН обаче не всичко се 
вижда. Така например скри-
ти за потребителите остават 
данни като БУЛСТАТ на бе-
нефициента или телефоните 
за контакт с представителя 
на фирмата бенефициент, 
като целта е да се защитят 

самите бенефициенти. Не са 
публикувани и копия от тех-
ните проекти или сключени 
договори, за да не се злоу-
потребява с тях. Например 
да се използват и от други 
потенциални бенефициенти 
или пък да се сканират лични 
данни.     

Няма информация и за 
процеса на изпълнение на 
проектите.

Update
В момента се работи и върху 
доразвиването на системата. 
Очаква се към края на след-
ващата година вече да има 
специален модул, през който 
да се подават проекти или ин-
формация за отчет на проек-
тите онлайн. С въвеждането 
на тази възможност приемът, 
обработката и отчитането на 
проектопредложенията ще 
стават не само по-бързо, но 
и по-лесно. Потребителите 
дори ще могат да следят на 
какъв етап от обработката се 
намират документите им. 

Пак за догодина е предви-
дено системата LOTHAR, 
чрез която се правят прог-
нози за усвояването на сред-
ствата от еврофондовете, 
да бъде свързана с ИСУН. 
По този начин прогнозата 
ще може да стъпва на реал-
ни резултати и да се следи 
по-лесно изпълнението й. 
Предвижда се да се изгра-
ди и връзка между ИСУН 
и Европейската служба за 
борба с измамите (ОЛАФ). 
До момента информацията 
за засечени нередности се 
въвеждаше и в ИСУН, и се 
подаваше към ОЛАФ. Друга 
новост ще бъде създаването 
на одитен модул в ИСУН, 
в който ще се публикуват 
резултати от проверките на 
различни одитни органи - на 
Европейската комисия, на 
Сметната палата и др. 

особености  
на системата
ИСУН е финансирана със 
средства от еврофондовете 
-  3 млн. лв. от Оперативна 
програма „Техническа по-
мощ” (ОПТП). Информаци-
ята в нея се обновява на все-
ки 15 дни. В системата е въ-
ведена информация само за 
седемте оперативни програ-

Навигация
Как да стигнем 
до ИСУН

Оказва се, че за 
потребителите 
е малко трудно да 
намерят активния линк 
към ИСУН през eufunds.
bg, ако влизат в сайта 
за пръв път.

Линкът се намира в 
първата лява колона 
под информацията 
за оперативните 
програми.

С червени 
букви е изписано 
„Информационна 
система за управление 
и наблюдение”, което 
всъщност е и входът 
към системата.

Директният уебадрес 

▶

▶

▶

▶

е http://umispublic.
minfin.bg/. 

През началната 
страница имате 
достъп до обща 
информация за всички 
програми за техния 
бюджет, договорени и 
разплатени средства, 
както и по-подробна 
информация за всяка 
програма поотделно.

Данните за 
изпълнението на всяка 
програма са разбити 
по години. Може да 
се намери и списък с 
бенефициентите по 
азбучен ред, по райони и 
по проекти. 

При търсенето 
на информация за 
бенефициента можете 
да въведете и филтър, 
например „само 

▶

▶

▶

акционерни дружества”, 
„само общини”, „само 
детски градини” и т. н.

За всеки бенефициент 
може да се разбере 
колко одобрени 
проекта има, за какво 
се отнасят, на каква 
стойност са и какъв 
е размерът на вече 
изплатените пари.

Понякога 
бенефициентът може 
да участва и като 
партньор и изпълнител 
по други проекти, 
което също може да 
бъде засечено.

Проверката може 
да се направи и по 
ключова дума, номер 
на проекта, седалище 
на бенефициента, 
наименование на 
договора и др.

▶

▶

▶

Кой, къде, колко и за какво усвоява европари

Колко пари  
сме усвоили?
1.450 млрд. лв. са усвое-
ни от всички седем опера-
тивни програми към края 
на ноември, като сумата 
представлява 9.25% от об-
щия бюджет. Сключените 
договори са на стойност 
6.450 млрд. лв. и имат дял 
от 36.31%.

Колко са подадените 
проекти?
12 882 е броят на подаде-
ните проекти, като те са 
най-много по Оперативна 
програма „Конкурентоспо-
собност” - 3733. 

Колко са сключените 
договори?
Общо 3599 са сключените 
договори по оперативните 
програми. Броят им е най-
значителен по Оперативна 
програма „Развитие на чо-

вешките ресурси” - 1748. 
Програма „Конкурентоспо-
собност”, която е на първо 
място по подадени проекти, 
е на второ по сключени 
договори, като броят им 
е 759.

Коя е програмата 
„отличник”?
Оперативна програма „Ад-
министративен капацитет” 
е с най-голям дял усвоени 
средства - 23.97%, или 0.085 
млрд. лв. Най-голяма сума 
е изплатена по Оперативна 
програма „Конкурентоспо-
собност” - 0.436 млрд. лв., 
което е 19.17% от бюджета 
на програмата. Тук обаче е 
нужно да се направи уточ-
нение, че 199 млн. EUR от 
тези средства са свързани 
с инициативата JEREMIE. 
Парите са преведени по 
сметката на фонда, но реал-
но не са стигнали до край-

ните бенефициенти.
Ако класацията се прави 

по размер на договорените 
суми, на първо място е Опе-
ративна програма „Разви-
тие на човешките ресурси” 
с договорена сума от 1.141 
млрд. лв., или 47.56%. По 
програма „Транспорт” пък 
са договорени 1.592 млрд. 
лв., което е и най-голямата 
договорена сума, макар че 
се равнява само на 29.92% 
от бюджета на програмата. 

По коя програма  
резултатите са  
най-слаби?
По Оперативна програма 
„Транспорт” са усвоени 
0.205 млрд. лв., което обаче 
се равнява само на 5.23% от 
бюджета й. Най-малко пари 
са договорени по Оператив-
на програма „Техническа 
помощ” - 0.010 млрд. лв., 
или 8.63% от бюджета й. 

Въпроси и отговори

ми, но не и за Програмата за 
развитие на селските райони 
или Оперативна програма 
„Рибарство”. Причината за 
ограничението е, че ИСУН 
е създадена със средства 
от ОПТП, чийто бюджет се 
формира от националния  
бюджет и един от структур-
ните фондове - Европейския 
фонд за регионално разви-
тие. Правилото е, че с пари 
от структурните фондове 
може да се финансират само 
проекти, свързани с пови-
шаването на публичността 
само за тези фондове, а не 
например за аграрния или за 
фонда за рибарския сектор. 
Въпреки това се обсъжда 
интеграцията и на ПРСР, и 
ОПР в базата данни на ИС-
УН. Все още обаче не е ясно 
дали и тяхната база данни 
ще бъде публична.

дарина Черкезова

59
▶ са одобрените европро-
екти на Министерство-
то на околната срeда и 
водите. Ведомството е 
лидер по брой одобрени 
проекти

▶ Топ 5 на общините по усвоени
субсидии (в млн. лв.)

▶ Топ 5 на министерствата по  
усвоени субсидии (в млн. лв.)
Министерство	 Брой	проекти	 Обща	сума	 Реално	платени
Министерство 
на образованието, 
младежта и науката 12 120.802 54.852

Министерство на държавната 
администрация 
и административната 
реформа 13 23.541 20.768

Администрация на Министерския съвет 21 22.436 14.188

Министерство на околната среда и водите 59 50.789 8.521

Министерство на транспорта 29 29.709 7.719

Община	 Брой	проекти	 Обща	сума	 Реално	платени	
	
Габрово 16 139.913 32.042  

Перник 6 41.594 20.711  

Благоевград 10 37.765 18.081  

Белослав 3 27.154 17.959  

Приморско 1 21.152 16.872	



Социалното и икономиче-
ското развитие на българ-
ските общини до голяма 
степен зависи от успеш-
ното усвояване на средства 
от Оперативна програма 
„Регионално развитие” 
(ОПРР). Програмата може 
да подпомогне свитите им 
бюджети, така че те да ус-
пеят да реализират важни 
инвестиционни проекти, 
свързани с инфраструк-
тура, туризъм, устойчиво 
развитие и местно сътруд-
ничество. Освен това част 
от парите се предоставят 
под формата на техническа 
помощ, т. е. има възмож-
ност да се използват и 
за обучения на местните 
власти. Добрата новина от 
2010 г. е, че по-голяма част 
от проблемите по ОПРР 
вече останаха в миналото.

Забавяне с години 
Към момента ОПРР може 
да бъде определена като 
програмата отличник по 
усвояване на средствата, 
но до края на 2009 г. ре-
ално усвоените субсидии 
бяха около 3%, а резул-
татите се оценяваха като 
незадоволителни. Бенефи-
циентите бяха изправени 
пред редица проблеми при 
реализирането и управле-
нието на програмата. Ос-
новният беше свързан със 
забавянето - и при старта, и 
при плащанията към бене-
фициентите. Процедурите 
за кандидатстване и изпъл-
нение бяха изключително 
тежки, а разглеждането 
на исканията за плащане 
и извършването на самите 

плащания отнемаше от 6 
до 9 месеца. 

На скорост
От последното тримесечие 
на 2009 и през 2010 г. се 
наблюдава значително ус-
корен темп на договаряне 
и разплащане по програ-
мата. Това е резултат от 
оптимизираната система 
за управление и контрол 
на програмата и опросте-
ните процедури на изпъл-
нение на проектите, както 
и съкратените срокове за 
одобрение на искания за 
плащания до 3 месеца. 
Увеличи се и размерът на 
авансовите плащания към 
общините бенефициенти 
до 35%. Като много поло-
жителна практика може 
да се посочи и активното 
сътрудничество от страна 
на Управляващия орган 
(УО) - Министерството на 
регионалното развитие и 
благоустройството (МРРБ) 
с общините в страната и с 
Националното сдружение 
на общините в Република 
България (НСОРБ) чрез 
ежеседмично провеждане 
на приемни дни за обсъж-
дане на текущи въпроси. 

Ефективни  
резултати
В резултат на всичко това 
до края на 2010 г. се отбе-
лязва значителен напредък 
по програмата. Вече 75% 
от бюджета й е достъпен 
за бенефициентите чрез 
различните актуални за 
кандидатстване мерки 
или чрез такива, които са 
приключили. Сключени са 

От дъното към върха
Почти във всяка община вече се изпълнява поне по един проект по програма 
„Регионално развитие”

490 договора за 1.7 млрд. 
лв., или 54% от бюджета 
на ОПРР. Общият размер 
на плащанията по дого-
вори е за 23% от размера 
на договорираните сред-
ства. Към момента ОПРР 
е може би най-прозрачна-
та и публична оперативна 
програма и единствената, 
по която ежеседмично се 
извършват плащания към 
бенефициенти. Успешно 
приключените проекти са 
повече от 70, а проектите 
в изпълнение - около 500, 
което означава, че поч-
ти във всяка община се 
изпълнява поне по един 
проект. 

Към програмата има 
голям интерес от страна 
на общините и по редица 
грантови схеми има по-
вече одобрени проекти 
от наличния ресурс. Из-
ключително положително 
беше извършеното пре-
разпределение на сред-
ства по програмата към 
мерки с голям интерес 

се кандидатства на конку-
рентен принцип. Например 
в схемата за подпомагане 
на общинските болници, 
всички, които са част от 
списъка с болници за при-
оритетно финансиране в 
съответствие с концепци-
ята за преструктуриране 
на болничната помощ, ще 
имат възможност да кан-
дидатстват за субсидии 
за ремонт и доставка на 
оборудване.

Проблемите обаче 
остават
Все още като проблем ос-
тава изграждането на ад-
министративен капацитет 
в общините, особено по-
малките, за подготовка и 
управление на проекти по 
програмата. Голямо пре-
дизвикателство пред УО на 
програмата е и следващият 
програмен период, като е 
изключително важно него-
вото планиране и програ-
миране да започне отсега 
при широко обществено 
участие.

Предизвикателствата на 
програмата са свързани и 
с приноса на проектите по 
ОПРР за преодоляване на 
последствията от кризата в 
условията на натиск върху 
публичните бюджети. Не-
обходимо е и повишаване 
на добавената стойност от 
оперативната програма и 
засилено използване на 
лостовия ефект на инстру-
мента за финансов инже-
неринг в градските райони 
- JESSICA. Полезно би би-
ло да се потърси и опитът 
и добрите практики в упра-
влението на структурните 
фондове и на други страни 
членки на ЕС.

Деница Николова
ръководител „Европейски проекти” 

в консултантската  
компания „ИЮ Консулт”

Визитка 
Коя е Деница 
Николова?

Деница Николова е ръко-
водител „Европейски про-
екти” в консултантската 
компания „ИЮ Консулт”, 
която е специализирана в 
подготовка и управление 
на проекти за безвъзмезд-
но финансиране от наци-
оналните и европейски 
фондове. 

Тя е член на управител-
ния съвет на Българската 
асоциация на консултан-
тите по европейски про-
грами и ръководител на 
две експертни работни 
групи - по Оперативна про-
грама „Регионално разви-

▶

▶

тие” и по Оперативна про-
грама „Развитие на човеш-
ките ресурси”.

От 2001 г. се занимава с 
проекти, финансирани от 
ЕС и други донори в Бълга-
рия, първоначално в непра-
вителствена организация, 
а от 2005 г. като бизнес 
консултант. 

В практиката си има 
повече от 80 успешно 
финансирани и реализи-
рани проекти в различни 
области, финансирани по 
програми като ФАР, USAID, 
USEPA, както и такива, 
свързани със структурни-
те фондове на ЕС. 

Завършила е „Туризъм”  в 
СУ „Св. Климент Охридски” 
и „Управление на междуна-
родни проекти” в УНСС. 

▶

▶

▶

Изграждането на административен капацитет в общините за подготовка и управление на проекти по  
програма "Регионално развитие" все още е един от водещите проблеми СНИмКА мАРИНА АНгЕлОВА

▶

Преглед
Европрограми 

 2010 г. е към края си и обикновено по това време се 
правят равносметки за всичко свършено или несвърше-
но през годината. Това е и формалният повод в. „Пари” 
да публикува преглед на програмите, финансирани със 
средства от европейските фондове. Целта е да бъдат 
откроени добрите практики и промени, но и недостатъ-
ците и липсата на напредък, така че в края на следваща-
та година резултатите да бъдат по-добри. Анализите се 
подготвят от консултанти и експерти в съответната 
област. Представяме ви последната програма в списъка 
- „Регионално развитие”.

▶

за общините, като тези, 
свързани с подкрепа на 
деинституционализацията, 
развитието на устойчив 
градски транспорт, интег-
рирано градско развитие 
и въвеждането на мерки 
за енергийна ефективност 
в общинските училища и 
детски градини.

В перспектива
През 2010 г. стартира и 
инициативата JESSICA - 
първият инструмент, кой-
то досега е реализиран 
за регионално развитие 
и финансов инженеринг. 
Подписан беше договор 
с Европейската инвести-
ционна банка (ЕИБ) и се 
преведе финансов ресурс. 
Предстои ЕИБ да обяви 
процедура в България за 
избор на финансова ин-
ституция или банка, която 
да изпълнява функцията 
на фонд за регионално 
развитие, който да финан-
сира проекти за публично-
частно партньорство на 
принципа на нисколихве-
ни заеми за проекти в 7-те 
големи града.

През 2011 г. предстои 
също да бъдат обявени 8 
грантови схеми с общ бю-
джет 486 млн. лв. Чрез тях 
ще се финансират проекти 
за деинституционализация 
на социални институции, 
които предлагат услуги за 
деца в риск, а също и за 
жилищна политика и раз-

витие на устойчив градски 
транспорт. Ще има схема 
и за развитие на критична, 
защитена, сигурна и на-
деждна обществена ИКТ 
инфраструктура, както и 
за маркетинг на регио-
налния туристически про-
дукт и на дестинациите. 
Предстои да се финан-
сира и пилотен проект 
за социални жилища в 
ромски квартали, както и 
за други социално уязви-
ми групи. Планирана е и 
дългоочакваната схема за 
подпомагане на санира-
нето на многофамилните 
жилищни сгради.

Улеснения  
за бенефициентите
В МРРБ се предприемат 
и нови стъпки за улесня-
ване на бенефициентите 
в изпълнение на проек-
тите и за подпомагане на 
финансирането на важни 
проекти за страната и за 
съответните населени 
места. Съфинансирането 
вече ще бъде осигурено 
от държавата, така че за 
всички проектопредложе-
ния, обявени след януари 
2011 г., общините няма да 
предоставят съфинанси-
ране, както беше досега, 
с изключение на проекти-
те, генериращи приходи. 
Когато е възможно, про-
ектите ще се определят 
директно към конкретни 
бенефициенти, вместо да 

Към момента програма 
„Регионално развитие” 

е може би най-прозрачната и 
публична оперативна програма и 
единствената, по която ежеседмично 
се извършват плащания към 
бенефициенти
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Шампанско. Не. Само си 
мислите, че ще пиете шам-
панско. Всъщност в по-
лунощ ще вдигнете чаша 
(или бутилка) пенливо ви-
но. Блестящите мехурчета 
в него може да съдържат 
въглероден диоксид от Бъл-
гария, Европа или дори 
Южна Африка, но едва ли 
ще съдържат такъв от Шам-
пан, Франция. Освен ако 
не сте готови да платите 
трицифрена сума за това 
удоволствие. 

Новогодишната трапеза 
не е новогодишна без бу-
тилка вино с мехурчета, 
което в България имаме 
безвкусния навик да нари-
чаме шампанско. Е, това 
е лека форма на езикова 
небрежност и малко по-
тежка форма на невисоката 
винена култура. 

омайно и блестящо. 
Що е то
Любимото ни шампанско 
се произвежда от броени 
изби единствено в облас-
тта Шампан във Франция. 
Името е защитено със за-
кон още от 1891 г., така че, 
ако го видите изписано на 
бутилка, която не се казва 
примерно Dom Perignon, 
Bollinger, Krug, Moet et 
Chandon, Joseph Perrier, и 
ако не струва поне колкото 
един приличен уикенд за 
двама, спокойно можете да 
се обадите в Европейския 
потребителски център и да 
съобщите за злоупотреба.

Зад безпрецедентния 
имидж, а и цени, на шам-
панското стои една наисти-
на стара традиция, която ни 
води към Средновековието. 
Още тогава френските мо-
наси произвеждали естест-
вено пенливо вино, но към 
края на XVII век монахът 
Пиер Периньон намерил 
начин да подобри техно-
логията. На него просто 
му се получило по-добре 
от на всички останали и 
като резултат се родило 
шампанското в горе-долу 
съвременния му вид. Пара-
доксално, но то завладяло 
първо не родната си Фран-
ция, а Англия, а после и 
цяла Европа като питие за 
кралския двор.

Технологията има 
значение
Днес има изключително 
строги правила за произ-
водството на шампанско 
във Франция. То винаги е 
купаж, като разрешените за 
това сортове са Пино ноар, 
Пино мюние и Шардоне 
- два червени и един бял 
сорт. При положение, че 
шампанското най-често е 
бяло, това сигурно ви учуд-
ва. Всъщност бяло вино 
съвсем спокойно се произ-
вежда и от червено грозде. 
Червеният цвят се дължи 
само на ципата. Махне-
те  ципата и шампанското 
става бяло. То отлежава 
задължително от 15 до 36 
месеца.

Пенливи вина традици-
онно се произвеждат във 
всички винарски региони 
по света. Те имат своите 
регионални особености, 
но за качеството им е по-
важно как са произведени. 
Шампанизираните вина 
се правят по класическа и 
резервоарна технология. 
Първият начин е прести-
жен, но трудоемък и скъп 
- при него виното фермен-

тира направо в бутилката, 
а при резервоарната - в 
огромни резервоари. Това е 
по-евтиният начин, което се 
отразява и на цената. 

Какво има на регала и 
как да го познаем
Във виномаркетите и хи-
пермаркетите има разно-
образие от пенливи вина, 
макар и специалистите да 
са на мнение, че тази ни-
ша тепърва ще се отваря. 
Разбираемо е - след тол-

кова години консумация 
на “Искра” без друг избор  
предстои да учим и да раз-
виваме вкус към пенливите 
вина. 

Българското производ-
ство е доста ограничено, 
като само две марки се про-
извеждат по класическата 
технология, по която се 
прави и шампанското, и са 
позиционирани в средния 
клас (15 до 25 лв). Това са 
Brut и розе на “Едуардо 
Миролио” и пенливите ви-
на на изба “Магура” - бяло 
брут и бяло сухо. Остана-
лите като “Искра” се про-
извеждат по резервоарната 
технология и не блестят с 
особени качества, затова 
са и в най-ниския ценови 
сегмент. 

Какво още
Освен тях ще намерите и 
пенливи вина от Франция 
- както шампанско в спе-
циализираните магазини, 
така и други видове. Чете-
те етикета: crеmant значи, 
че виното е произведено 
по шампанския способ, но 
извън Шампан, а mousseux 
показва, че са правени по 
резервоарния метод.

В момента в България 
италианските пенливи вина 
са сред най-продаваните. Те 
се наричат спуманте или 
асти. Това са и ключовите 
думи, които да търсите на 
етикета. Освен тях добре 
познато у нас в послед-
ните години е свежото и 
вдъхновяващо италианско 
просеко. 

По-рядко срещани са пен-
ливите вина от Австрия и 
Германия, които се наричат 
сект, както и испанската 
кава - пенливо вино, което 
е особено характерно за 
Каталуня, Риоха и въобще 
регионите на баските. 

Новият свят все още не е 
успял да засенчи стара Ев-
ропа в сферата на пенливи-
те вина. Все пак у нас тази 
година особено успешно се 
продава пенливият вариант 
на южноафриканската изба 
Two Оceans  главно заради 
умерената цена и добрия 
маркетинг. 

Ани Коджаиванова

Храната

Пенливите вина допус-
кат доста разнообразни 
гастрономически съчета-
ния. Класиката е с хайвер, 
дивеч, ягоди, праскови, 
круши. Върви и с морски 
деликатеси, риба, птици 
и бяло месо. Известната 
комбинация с шоколад и 
шоколадови бонбони всъщ-
ност никак не е добра. 

При френ-
ските пен-

ливи вина четете 
етикета: crеmant 
значи, че виното 
е произведено 
по шампанския 
способ, но из-
вън Шампан, а 
mousseux показ-
ва, че е правено 
по резервоарния 
метод

Етикетът

Пенливите вина обикно-
вено са сухи и екстра сухи. 
Специално за тях се из-
ползват термините brut и 
extra brut, но е възможно на 
етикета да стои и по-кла-
сическото sec или extra sec. 
Рядко те са полусухи - demi 
sec или сладки - doux.

Чашите

Пенливо вино се сервира или 
в тесни и дълги (flute), или 
в плитки и разлати (coupe) 
чаши. Вторите бяха особе-
но популярни у нас в близ-
кото минало, но вече не са 
актуални. Причината не е 
просто мода, а фактът, че 
във високите и тесни чаши 
мехурчетата се задържат 
по-дълго и правят напитка-
та, а и церемонията по пие-
нето й още по-красива.

Поднасянето

Шампанското, съответно 
пенливото вино, се поднася 
с температура 6-8 градуса 
С, но за някои видове е по-
подходяща 8-10 градуса С. 
Това често е отбелязано 
на бутилката. Едва ли има 
нужда да предупреждаваме 
да внимавате с отваря-
нето, но само за информа-
ция - тапата излита със 
скорост 13 м/сек (близо 50 
км/час).

Пътеводител към 
новогодишния 
тост

Защо за съдържанието 
на вашата чаша са 
важни въпросите 
какво, как и откъде
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